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PANEL YÜRiİrÜcüSÜ- Yedıııci onırumu açıyoıum.
Aıkadaştar, biliyorsunuz panelimizin konusu "Haritacılıka Mühendislik

Eğidmi" başlığı alunda beliıtildi. Biliyorsunuz, diln burada giizel bir iıçıı oturum ız-

ıedıt. ramu ve özel sektör sorunlan çeşitli boyuılanyla ele alınü, ıar§şıldı ve bu

urusmalar sonucunda bazı eğilimler, bazı çözüm önerileri saptandr. Bunlar herhalde

kııruluy Bildirisinde yer alacak. Işt, sorunlardan bir tanesi de, halen iiniversitede

çahşarı bizler için önemli bir sorun; eğidm sorunıarı.

Paneli şoyle geirçekleşürmeyi dıışünüyorum: Belli bir sırada, eğitim sorunlannı

belirli açılaid,an konuşmacılardan görüşlerini, özellikle sorunların hltlarını

çizmelerini ve soruna ilişkin çözümleri önermelerini isıeycceğim, Bu bilgiler
alındıkan sonra, dinleyicilerden eğidm sorununa ilişkin görüşler istoyeceğim, Kısa

süfe de olsa bufada özellikle genç kuşak arkadaşlar cğitim sorunlarını nasıl

görüyorlar, bunların çözülmesi konusunda neler öneriyorlar, böyte bir fırsat

Lnry'u."go. rl", n" kadaf adı panelse de şekil o kadaI önemli değil, Önemli olan. so
runlann burada dile getiİilİnesi, çözümlerc ilişkin görüşlcrin açıklanması, Muhteme-

len buradaki görüşter de yine Kurulıay Bildiıisinde yer alacakur,

Konuşmacııardan bir py rica edeceğiın, daha sonra konuşma hakkınz olacak,

yani çeşitli görüşler çıkııitan sonra gerek sizden önceki veya sizden sonraki

İonrşmacla"n belinükleri hırsuslarla ilgili görüş bildirme olanağını_ sonradan siz,

lere lıırııyacağrn. Özellikle dinleyicilerden gelen sorunlar, çözüm önerileri konusunda

uygun s,rada-yine bir söz hakhmıZ daha olacak. Yalnz, size yönelteceğim sorular,

yal-nız sorunların altını çizmek değil, aynr zamanda genel olarak uygulamanın ter-

sine, önerileri de birlikte isEyeceğim. Sonuca pratik veyahut çabuk ulaşmak

bakımından Myte bir iki tiifıü göriişmeyi düşünmedim.

Şimdi ilksoruyu Sayın Doç3nt Dokbr Erdal Koçak'a yöneltiyorum, Gerçi be-

nim sorOugum o taOaı önemli değil, herkesin kafasında ne ise hoca bildiğini okuya-

cak ama, &n gene çizdiğim çerçeve ağırhk taşımak üzere eğiıimle ilgili sorunlannı

isteyeceğiın. §ayın Koçak'tan haİita mühendisıiği eğiüminin bugünkii konusunu

*riı o"gLı"ndıriyoounuz, özellikle nicelik ve nitelik açısından değerlendirmesini is_

ıiyorum. Buyuıun Sayın Koçak.
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Doç. Dr. Erdaı KoÇAK (K1o- Teşekkiıİler.
Sayın meslekdaşlanm, haritacılık konusundaki soruntaİ kuşkusuz biırniyor.

siıİekli her ııalü toplanıılaİda gündeme gelen başIıca problemlerimizden 6iıi.
ozellikle €ğiı,im açısndan sorunlanmız da ıa 1982 yılından bu yana aynı olaya
bakıığımzda çok fazla değ§iklik görülmüyor maalesef, yani aynı sorunlar yine
gündeırıqe. l983'ıe Trabzon'da yapılaıı eğiıim simpozyumunda, daÜ sonraki yılİarda
yine l985'ıe yapılan ıoplanıılarda eğiıimte ilgiti çeşiı]i problemler yalnız bizim
gündemimizde değil, diğer ülkelerin de gündemıeıinde siııekli ıaıışılan konulardan
biri. Biz kendi eğiüm sorunlaıımıza geldiğimizde olayı üç ayrı biçimde gormek

!i$lin. Acaba hangi nokadayız, 40 yıll* bir eğiğm sönucu hangi nokıaya gel_
dik? Nicelit bakmından nasıl, nieliL balıımından nasıl ve bunlann ğetirdiği'sorun-
lar gelereğe dönük peşeküf içerisinde nasıl değerlenrlirilebiıa. Gortışlerimi uu uç
ana başlık altında kısaca özeılemek isıiyorum.

_ Hatırlaısınız hariııcılık öğTenimi bizde 1949-1950 yıhnda baştamıştır,
bugünkü adıyla Yıldız Üniveniıesinde, eski adıyla İsıanbul Teknik Okulu olmak
üzere başlamış ve o günden bu yana arkasından 1969 yılınü Kaıadeniz Teknik
Universiıesi, daha sonra lTÜ, sonra Selçuk Üniversitesi ve bunun aıkasından da
Yıldddaki gece öğrenimi eklenmek suıeıiyte bugün yaklş* 5 programda diyebi-
leceğim öğr€üm siiİdiiriilmekte. Bunun içerisinde bugün varüğıımisayual duıum
şu, izin verirseniz onu şkilde açıklayayırn. 1952 yılında oplam l33 mühendis 27
yiiksek mühendisimiz vaı. Bunlar Harita Yüksek Teknik Okulu dönemterinde diplo
ma alan ve yun d§ında yedşmiş arkadaş|anmızın ıoplamı olarak dü§ünmenizi rica
ediyorum. Ondan sonraki yıllaıda da Yıldız Ünivİrsiıesinin vejigi mezunlan
görüyoruz. Daha.s9nr_a. de.y_rc.le giren Kaıadeniz Teknik Üiıiversİtesi, Selçuk
Universiesi, isıanbul Teknik Üniversitesinin mezunlannı ıopladığmızda nelicede
son olarak top_lam 3884 gibi bir rakam ve yüsek mühendis rakamİnı da 392 olarak
görüyoruz. Özür dilerim belki bunlar faıklı rakamlar da olabilir, ancat
erişebildiğimiz değerler bunlaı. Tabiiki 3884'ün içerisinde bir kısım yüksek
miıhendislik diploması alanlar da bunun içerisine dahil. yalnız bunlafin mühendisıik
diploması aIanlann sayısı 3589 olarak ıespit etıik, yüksek mühendislik diploması
alanlar da 402 otafak göriilüyor, bizim elimizdeki rakamlaıda. Mezunlarımızın
içerisinde. yüzde 7,7'si bayan meslekdaşlanmız, bu oran gitükçe yükselmekıe, son
elde eııiğimiz bilgiler de yiizde 2o'lere varmaktadır. prtek mizun arkadaşlanmız
yozde 90 ve bunların içerisinde de yüzde 2,3'le yabancı uyruklu yetişüoigimiz
gençler yer almaloa

.^_ Ö6edm kurumıannın bu8iinkü duİumuna bakıığımzda da, yıuık konıenjantan
407 civarında, mezun olan mühendislerimizden oru.tama yüda 30d mezun veriyoruz,
yiiksek miüendisler de o4alarna yiizde 14 civannda Ve yliksek müheırCiVınühendis
oranı şu an için l20 bu rakam dünya ölçiileriyle karşılaştınldığında, ömek olarakBau Almanya'yı vermek mümkün. oradaki ıemel lıeOeİ l/l; ama bugün
geıçekleştirilebilen değer ı8,5.
_ Nicelik açısından acaba yeıerli nokıada mıyz? Olayına geldiğimizde sorunlar-
da: bir.ıan:si 

lıgme.n 
karşmıza çıkıyor. Cevabımu maalİsef "Jlayİ" oluyor. Çünkügelişen bt Tğrkiye içerisinde bu kadaI az sayıdaki miihendisin arzu edilen. pıanlanan
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hedefleri geıçekleştirme giı,cü ıam oımayacak o bakımdan niceİğini aıtıncı birıakım
önlemlerin ünması kuşkusuz gerekli gibi görünüyor. Bau üıkelerinde bu oran biİ
hayü yııksek. Mesela Batı Aıınanya ü 45 yılt* biı öğeıim döneıni içerisinde 25
ıane öğretim kuıumundan 23-Z bin civannda müherıdis mezun olmuş. Bizde ise 40
yıllü penpekıif içerisinde mezun edebildiğiıniz meslekdaşlanrnızın saysı ancak 4
bine uğmş durumda-

olaya niıelik açısından baktığunvda durum bana göre şu şekiıde göriinmeİİe.

Herşeyden önc€ niteliği belhleyen faküklerin başınü kuşkusuz üniversitelerimizin
öğıEtim programıan yer alır. Ancak bu öğrcüm programlanna kaulan meslek-
daşlanmızdan, yani müsıakbel meslekdaşlanmrzın ıemel bilgileri de yeıişmeıerinde

önemli faktörıerden bir ıanesi, Giinıımirze yaktaşükça, orıa öğredmden iiniversitg
programlarına kaulan gençlerdeki bazı omel bilgilğrin yer etmediğini üzülerek
göİmekteyiz. Özellikle matematik formasyonu ve bilimseı düşıınme formasyonu,
hertungi bir konuyu yorumlayarak sonuca varabilme nosyonu ıam gelişemiyor, bu
da ıabii çeşiüi eıkenleİr bağll Bu balomdan gençlerimize uygulayacağımız program-

lann yanında, bir temel özelliği de göz önünde nıEnak zofundayv gibi gffiinüyor.
Bir de pmgrama kaülaıı geıçlerin mezun olduklan çeşitli kurumlardan geldiğini

de biliyoruz, elimizdeki dokiımanlaİdan bunlan teşit eünek mümkün. Şu program-

dan gelmesini sağlayıcı önlemler bugünkü seçim sisomi içcrisinde mevcuı değil.
Hehangi bir meslek okulunu biürmiş biİ genç aİkada§ımız da pekala sınav sistemi

içerisindeki arzu edilen puanı ıu[ürabildiği akdiıde girebilmekte. Tabii bu kendi özel

çabasıyla çok ön sıralara geçen değerli gençleıimiz de oluyor kuşkusuzi ama gönül

ister ki kendi meslek dalının genel dallarda arzu edilen formasyonu tam olarak vere,

bilmesi kuşkusuz çok arzu edilen bir çöziıİn yolu.

Göriişlcrinli sürenin krsa olması nedeniyle biraz özetlsmek istiyorum. Neler
yapılabilir? Şimdi önümüzde bir de gelişen Eknoloji vaI. Yedştireceğimiz gençleri

.rıtuk bi,.od"- ıeknolojik konulara yatkrn olarak yeıiştirilmeleri (cdef olması
|^zlm. Zaaen büıün eğitim simpozyumtannda da rcmel prensip, temel nokta bu hu-

sus iizerine oturtulmakıadır. O halde gelişen teknolojiyi özümseyebilecek, özellikle
matematik formasyonunu güçlendirebiıecek çözüm yoltannı programlara eklemek
gerekiyor. Bunun için öğfeıim programlannı biraz hacımsal ve şkilsel olarak ve de

İçerik bakımından değişıirme zorunluluğu var gibi görliıüyor bize. Önce hacim

bakımından; bugün öğretim kurumlarımızda 2547 sayıIı Kanundan sonra
yerleşıiriten birukıın bolk dersler var. Bir de aynca üniversi@lerin topluca alrnış

olduğu bir önlem, mümkiıns€ öğrencilerin araşurmaya ytinelıiımesi baktmrndan ders

programlannın daha daıalulııiası, yani ders saatlerinin biraz azalulması hedenen-

mehe. Bu iki faktör bir araya geldiğindo, bugün öğrenci aıkadaşlanmızın daha

tinceki dffıeme nazaran, daha,az oranda meslek dersleri alüğını göriiyoruz. Bu da ıa-

bii, meslek bilgisini, daha yoğun meslek bilgisini edinmeden m€zun oıma gibi biİ
durumla bizi karşı kaşıya koyuyor. Bunun önlemleri, herhalde hem orta öğretimden
gelen noksan bilgileri kısmen ıamamlamak, hem de eknolojik biıgileri gençlere ak-

taİma bakmından ders progr8mıannı biraz daha genişleunek gerekiyor. Bu biı mnın-
lulü gibi göriinüyor.

Aynca, ders programlannın içerikleri açısından mutlaka yeni ıeknolojinin gc,
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rekıirdiği bilgisayar destekıi çalışmalara yönelik ıemel bilgileri ka§ımıza çıkan
yığn halindeki bilgilerin işlemesindeki bknikleri, biıgilerin temcl özĞııiklerini be_
lileyen kuramsal bilgileri ve uygulamai bilgileri de gençlere akıarmak mecburiye-
tinde olduğumuzu sanıyorum.

Benim birinci turda söyleyeceklerim şimdilik bu kadaı. ftinci turü da gerekirse
baz göriişı€rimi sunacağrm.

PANEL YÜRÜTÜcÜsÜ- Erdal Bey öziE diıerim, bidnci fuİıa ikinci ıuru
birleştirdik Gerçi sonunda yine söz hakkı vereceğiz ama, bu açıklamalannzü lütfen
aç* seçik somuı önerileri de isdyonz. Ömeğn, nictlik açsından yeıersiz olduğunu
söylediniz. Bu konuda neler önerilebilir. Nitelik açısından geten öğrencilerin
düzeyinde bir miihendislü eğtimine yeıerli diizey olmadığındarı söz eüiniz, bu-kG,
nuda neler arneriyorsunuz, neler düşünüyorsunuz?

Doç. Dr. Erdal KoÇAK- Şimdi niceıik açısından öğedm kurumlannın sayısı
bizde biıaz sınırlı. 5 pmgramımz var şu anda Bunlaı biraz daha gelişmiş üniversi-
telerimizde yaygınlaşıınlabilir. Yani niceıik açısrndan bunu beıki hızlandırmak
mümkün. Yani herhangi bir üniversite de kontenjanı arürmak suİetiyıe bunu çözmek
betki mümkün ama, bu uygulamalı bir öğenim olması nedeniyıe laboİatuvar oıa-
naklaıı biliyorsunuz büıün kurumlarımızda sınırlt, bu bakımdan gelişmiş
iİıiversiıelerde programlann yaygnlaşunlrnasından yana!,ım, nicelik açısından.

Niıelik açısından da orta öğretimden gelen öğrencilerin temel formasyonunu
sağlayıcı, orıa ğğreıimden beklenilen fakal ıam olrnamış bilgileri öğrelim program-
lanna akğrmak suetiyle öğrencileri belli bir noktaya muılaka gedrmek gerekir. Bu
iki tiirlü otabitir; ya den programlanna bununla ilgili dersler eklenebilir, ya da mev-
cut progr:ım içerisinde üp bilgilere biraz ağırlık verilmek suretiyle genç arka-
daşlanmızın aüptasyonu kolaylıkla sağlarıabilir. Bu da iiniversiaelefg diişen biİ görev
olarak diişünülebilir ve mutlaka -alunı bir kez daha çizerek söylemek istiyorum- yeni
teknolojinin gerektirdiği bilgileri öğTeıim programlanna hızla akEİmal zorunday|z
diye düşiınmekteyim. Bunun için de tabii kupkuru kuramsal bil8iler akıarmaJıın biİ
yaran yok, genellikle kamu kurumlanyla işbirliği yapmak suretiyle gereken teknolo.
jik olanaklann da kufumlaıa kazandrnlması, en azından işbirliği yapmak suretiyle
gençıerimizi mümkünse iş başında yetiştirmenin yollarını aıamak gerekir. Tabii bu
niıelik açısından etkileyen birbaşka nokıa vaı, o da shjlaı konusu, ona da krsaca
değinmek istiyorum.

Bugün yapılan slajlar, maalesef ekonomik koşullan da ıl,kkate almak suıedyle
söyıemek geİekir, çok hedef'ine uıaşarnıyor maalesef. Bununda yine öğTetim pro-
gramlannda ve kurumlarca yapılacak işbirliği ile ciddiyetle çözülmesi gereken bir
nokta olaİak görmekeyim niıeük açısından. Teşekkiir ederin .

PANEL YÜRtmjCÜsÜ- Teşekkiir ederiz Erda| Bey.
Yalnız önerileri somuüaştırmak için tam anlaşıldı mı bilmiyorum, yahut ben

tam anlayamadım. Acaba bu nirclik açısından yetersiz olarak saptandığınız durumun
çözümlenmesi için -yanlış anlamadımsa- gelişmiş tİıiversitelerde pİogramlar dediniz.
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Heıtıalde bu geıişmiş ltniversiı€l€rde ycni böılımıcrin açılmas olırak mı formüle
'odiycsmuz?

Doç. Dr. Erdal KOÇAK- Gayet ubii onu kastottim.

PANEL YÜR(rrljcÜsÜ- Teşekkiır oderim.

sayın Hüseyin Erkan'dan, özeltikle gelişn teknoıoji ve gelecek açısından

eğiıim soruıılannr nasıl 8örtıyor? Bir değerlendirmesini yapmasını istiyorum. Bir de

yİne bilim ve teknoloji açısından acaba gcteceğin miihendisi için şimdiden ne gibi

onıeıııer aıaıat geleceğin muhendisini yet§tiımetiyiz? o konudaki sonut önerilerini

rica ediyorum.

Prof. Htıseyin ERKAN- Sayın Başkaıı, saym izleyenlea aslırıda panell€rde 8a-

liba belki çahşan nokıalar oluyor. Dolayısıyla hazırlıklanmız da bu yilzden ya geci
kiyoruz sunarken, ya da rckrarıamak zorunda kalabiliyoruz. Yine de Koçak aİka-

daşımdan yüuı daha sonra konuşacak aİtadaşlanmdan -bilemiyorum a,na- mümktln

.jrteb" Koçat 
".t"daşımın 

söylediklerini ıekrarıamaya çalışaİak görtışterimi çok
ozet biçimde sunmaya çaıışacağım. Özellikle meselenin sorularla, karşıl*lı
uıuşmaraıh daha iyi kavrandığını düşünüyorum. O nedenle çok özeı biçimde sun-

maya glşacağun.' 
ği, defa meslek cıemanı, teknik eleman, uygulayıcı eleman yetiştiriyoruz,

Öyle ise, çalışacağı alanın ihüyaçları, yeüştireceğimiz eleman niteliğini, bilgi
ddzeyini, bİlgi itıtiyacını belirleyece}ıir. Biz bu açıdan bir ıneslek eğiümi yapmak

durumundayİz. Ve mesleğin ihtiyaç duyduğu bilgileri becerileri elemanlaıa,

mühendislere kazanüımak durumundalız.
Bir başka özelliği de, gelecek kuşağı yetiştiriyoruz. Teknoğideki çok hızh

gelişmeyi. diğişmeyi dtışuniırseniz, bizim yetiştirdiğimiz eleman, önümiizdeki 30-

+O yl,n 
"l"ınun, 

olacak. Öylesine bir bilgi ve beceri ihüyacının elemanı olacak,

Bunu tabii yeliştirmek, bunu hazırtamak çok güç. Böyle olunca bir ercih yapmak

gerekiyor. Temel birukım bilgiler vermek, onun üzerine kendi kendisini

leıişdrecek, bilirnden kopmayacak, bilim ve bilgi alma ihtiyacını siiıekli duyacak,

Lunİan ,"rk alacak elemanlar, mühendisler yetiştirme ihtiyacı' var diye

düşiinüyğum.' 
Bunun yanında, özellikle son yıtla.da bilgisayar Elnolojisindeki gelişmeler ve

eleknonikteki gelişmeler tabii mesleğimizi çok büyük ölçüde e*iledi, Yalnz bizde

değil tabii biiıil; diİer mesleklerde de çok büyilk uzmanlaşma vaı, O halde bizim ele-

ma:nımzı, bugüniln sorunu olaıak düşiinüyorum, biliyonunuz biz bugüne k,daf ele-

manunzı hariıa kadasEo mühendisi olarak biİ uzmanlaşmaya belki biraz yiıksek li
sansta yaklaşırorduk, bir uzmanıaşmayı dıışiınmedik, vaıınadı*; ama öyle sanı,

yorum,'aruk 
-beııi 

bilgileri, ıemel bilgileri verdikıen sonra mühğııdisi, beııi daılarda

diyelim ki Ttlıkiye'nİn gelecek gündeminde arazi ıoplulaşurması vaı, kenısel alan

düzenlunc çalışmalan var, kadastro ıoprak bilgi sisemi ve benznri bilgi depolama so-

runıan uar. o haıde belki bunlara, temel bilgilğr üstüne bu tiir bilgileri daha aynn_

uda uygulamaya yönelik biçimde eıemdıa Verme ihdyrı vaİ göriınüyor bana gt're,
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Eleküonikıeki gelişme, aslında aİaçlanmızı da çok büytik öıçüde değiştirdi,
gelişıirdi. Ömeğin bizim zamarıımızda bazolçilsil vardl, yenibğrencller baıoİçUsU
nedir afti bundan haberi yok. Tabii logariuna varü, aııık bunlar da larih oldu. O
halde yönEmlerimiz de büyaık ölçüde değişiyor. Aşğıda GPS var yann büyü bir
ihıimalle arıık herhangi bir nokıaya otureak§ınız, nokıanın koordimıİannı anrnda ya
da birkaç §aaa içerisinde belli biı hassasiyeıle elde edeceisiniz. Nirengiye, nirengi
ağına, poligon ağın4 poligon saptaİnasına vesaİpsine, bırakn bazı falan anık bun-
ıara da 8erEk ka]mayeak gibi 8öriinüyor. Şimdi böylesine biİ oramda, çok hızlt da
bir gelişme olduğuna göre, elemana hangi bilgiyi nasıl vereceksiniz?.. Gİrçekten o-
kadaşlaıımı, bilemiyorum ama. özelliklc ben bu konulaıda büyiik bir tedirginlik
içerisindeyim. Ne nasıl verilmeli ki, bu kişi bu bilgilerle gele.eğini kestirebilsin,
mesleğni uygulayabilsin. Bunun sonucu, yani öğTetim progıamlannı diizenleyenleıe
düşen önemli bir görev var, anrk geçmişıe kalan biruhm şyleri belki tifunüyıe
kaldırmak veya tarihsel bilgi verme biçiminde bırakmak; ama yeni ihıiyaçlaıı
karşıIayacak binakım belki ıemel esaslan onlara verme}. Yani onlarda bir yakğım
yaratmak 8ibi düşünüyorum ben. Yaklaşım yapacak bilgi edinmelerini
düşünüyorum. Yani bugün ben onlann da geteceğin rcknolojisini,-yontemlerini ve-
sairesini öğrenmeıerine imkan yok, mümkün değil, o halde onlann o geleceğin
doğacak teknolojilerinden korkmama§, ontara yaklaşabitmesi için bir bilgİdiizelne
ulaşma.Ian gefekli diye düşOnüyorum.

. Biı başka mesele de -Galiba Koçak arkadaşımla bu noktada biraz değişeceğiz-
Übii laboraıuvaı ihtiyacı, ıeknik ya da insanın daha kolay kavrayabilmesi için,
öğrenebilmesi için labofaıuvaf ihüyacı çok önemli şey. Ama elimİzde bugün çokbüyüt bir aıaç var; işte videoıaı, gosıerim imkanlan... Böyle olunca cok dikkatimi
ç:k"i.!j1 araşünna oImuştu, diyor ki: Özellikle az geİişmiş ülkeler dUzeyine
ulaşabiliıler. Çİnkü gelişmiş ülkelerde yerteşmiş, taııpıaşmış eğitim kuİumlafı
vardır,.onlann kendilerini değiştirmesi çok güçıü4 ama Üiz Uu arağlan çok hzlıca
edinebiliriz ve.zarcn oturmamış, yerleşmemiş eğidm kurumlanmıza çok hızlıca
adapıe edebiliriz. Sonuçu da çok hızlı gelişmiş ülkeler düzeyine bilgi birikimi
sa_ğIamak suretiyle ulaşabiliİiz'' Şimdi a§lında bu gahiişle şunu soyıemeyı oışunotım;
Ttiıkiye'de gerçekten tarırşmalarımız konuşmalanmıİ da da süIekli onaya çıkıyor,teknik eleman konusunda sık]ntımv vaı. Özelikle mesleğimizde teknik eleman ih-
üyacı büyük ölçüde var. Bu ihıiyacı ka§ılayacak biçimde acaba bu rcknolğiyi kulla_
nabiıiI miyiz? Yani diyelim bizim zamanımzdan baz ölçüsü defsE anlaı[sınız, an-
latrrsınız vesaire; ama bunu öğenciye ve üsıelik de bizİm gibi 30G500 kişilik bir
salonda oıuİan bir öğrenciye büyük bir ekranda, hocaya da iitiyaç,kalmadan birkaç
defada Ekıar ederek anlaursanrz, ekrarıda gösıerifsen' beki sanıyorum çot Oalıa ko,
lay kavrama imkanı olur. O halde şöyle ıoparlayım; getişen teknoloji eteman
yerişdrme açısından bize büyük imkanlaİ sagııyor. Bunu kullanmanın yollannı ara-
mamız gerekiyor. İhtiyaç var, teknik elemana ihıiyaç var, sayısal ihtiyaç var, o halde
bu ihtiyacı kaışılamada acaba bu araçlan ve üsteİikde inanıyorum ki Oaha verimri,
daha hızlı eğiüm, daha kolay kawanacak bir eğiüm imkanı da §ağlayacaküı. Bu
araçtan.kullanma yolunda bir şyler yapılmaiı diyİ düşUnüyorum.

Biİ başka şey, büaiın mesleklerde de ama, son yıllarda bizim mesleğimizde çok
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hzlı bilgi birikimi vaı. Bazan görüyorum 7 yılda bir bir bilgi kaüanıyor, son,

yıllarda da bu 4 yıla indi. 4 yılda bir bilginin kaılanüF söyleniyor. Böylesine bilgi
birikimine ulaşmak miimktin değit. o zaman daha önce söylediğim gibi uzman,

laşma, ki normal olarak gelmesi lazım, ki o bile yeorli değil. lnsanın sürekli eğitim
içerisinde, siıfekli bilgilenme içrisinde, yeniıikleri ideme içerisinde olınası gereki-

yor. Bunu sağlAmak ıabii çok kolay değit. Bize di§en glhev bu nokıada -benc-e- bilgi
edinmeyi amaçlayan, isıeyen teknik elemaıı yeı§tirmek- Yani bir iiniveİsite ıamam-

lanüğı zaman, öğrenci diplomasını aldığı zamarı bu iş bitti diye meseleyi gören bir
insan yedştirmek değil, ıersine bitüği zaman başladığını bilen ya da devam eniğini

kabul eden bir insan yetiştirme ihtiyacı var. Ben bunu yaşarn boyu eğiıim gibi 1982

toplanumıza kaulan|ar hatırlaılar, o zaman bir yaşam boyu spoı meselesi vaıdı,
yaşm bolıı eğiıim demiştik biz de,

Eğitim konusunda tabii birikimlerimiz, yatlaşımlarunz, düşürcelerimiz vaı.

Bunıan ülke diizeyinde ve daha gerçekçi biçimde bazına otuİlabilmek için öyle
düşünüyorum ki, uyguıayıcı kuİumlaıdaıı ve iiniversiıelerden bir ortakla$ çalışma
ile ve hatta siifekli biı çrlışma ile yani siirekli bir program yapalım, bunun üzerine

yıtlarca devam ed€lim mümkün değiı, sikekli bir çüşma ile her yıl değişecek belki,

veya periyodik 5 yılda bir değişecek, prognmlaıla eğidmi siirdiidne ihüyacı var diye

dtişUntlyorum. Bunun için de üniversitelerin ve kamu kurumlannın kauldığı bir or-

uk çalışma ihtiyacı var dive diişıınüyorum. Teşekkiır ederim.

PANEL YÜRiİrÜCÜsÜ- Teşektir edğriz Sayın Erkan.

Gelişn teknoloji karşısında Hüseyin Bey bize karamsar bir tablo çizmedi çok

şiikit. Bazr somut önerilerdğ de bulundu. Yeni eğiıim olanaklanndan söz ettii yani

igiİmde bazı oıana*lar kullanılarak teknoıoji belki kolay akıanlabilir dedi. Gerçek@n

ci uu ımtan oııştınülebilir; ama bilmiyorum mühendislik eğiüminde henüz böyle bL
başlangıç yapıldrğını acaba kendisinin bir haberi vaf mı? TtiIkiye üniversitelerinde

bu videolu sisıemler vaı heıhaldc ondan söz ediyorsunuz.

Prof. Hiıseyin ERKAN- Eveı Efundim ben şöyle değerlendireyim, aslında bil-

gim yok. Yani uygulama vaı mı o konuda bilgim yok ama. ben kendim de uygula,

mayi çaıışıyorum, en azından görseı yönıemleri daha yoğün kullanmakla daha

Uğrılİ otduğumu düşilnüyorum. O nedenle biıaz böyle videolar vesaiıe cibazlar hıl-
lanusat Oahİ Uaşanlı, daha kolay kawanan, anlaşılan bir eğiüm sağlayabileceğimizi

düşiıİüyorum.

PANEL Yt}R{İnjCÜSÜ- Yeni donanun karşısındaki Evnnuı ıam açık seçik

anlayamaüL Çiinkü bu doılanımlann iıniveİsiteıerce sağıanmasında büyük paraİasal

güçlükler vaı. Kamu kuruluşlarıyla, uygulayıcı kuruluşlarla söz e[iniz; acaba bu

çeİçtvede mi dllşundllnuz, yoksa başka tiıerileriniz var mı? Lüden açıklar msınz?

-Prof. Hiiüseyin ERKAN- EveL Efendim aslında çok önemli ıabii, Yani biz ne

kadar uygulama yapaPilirsek, yapürabilirsek o kadar iyi yeüşiriz, Bu imkanımız

Ozellikteİon yllarda sanıyorum çok krsıtlandı. Biz mesela Konya'da 'gerçekten
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küçük biİ kuruluşken bile çok düa güçlü idik. o 8ün0n teknotoji§i ile laboraıuvaı
kurduğumuzu düşunüyorduk. Ama 1978'lerden bu yana Konya'da alınan sanıyorum
bir uzaklık ölçer... Yani böylesine güdiik bir duıuma dtışttık byle sanıyorum ki çokhzlı gelişme kaışısında aıtık bizim aldığımu bu atedeİle laboratuvar çok yeıersiz
duruma diışıü. Böyıe oıunca, bu ıabii yalnız bizim sorunumuz değiı, bütün
üniversiEıeİin sorunu herhalde. Dediğiniz gibi, kamu kuıumlanna yardrmcı olmak.
Biz lioraülıde bilimsel dtr?ryde biİaz belki daha bilgiliyiz. Kamu ı<ıırumıanyıa uııgi
alış verişi yapmak, hem onlara yarümcı olmak, yoİ g6*ermck, hem de onlann bu
açıdan sağlayacağı kaynaklan biılikte kullanmak yolunu seçebiliriz. Bu anlamda
işbiıliğini düştlnebilidz derim.

PANEL YÜRtİttjcÜsÜ_ Teşekkııİ ederin.
sayın Erkanln açıklamalanndan iki önemli husus ç*u; bir tanesi niıelik

açısından,.gerçekıen bugünkü çağın lcknolojisini, bilimini özumsemiş mühendis
yeİşıirmede lki önemli darboğaz var. Bir anesi, gelen öğrcncinin dtızğyi. Yani orta
öğredmde ydErıi düzeye ulaşmaüğı için, .utıe,iisıiı. ğitımine başlayea* ouzeyi
alamadığı için ve eğiıimin de belli normlarda, §a a yiı, bele bunun önemli biİ
bölümüne -Erdal Beyin belintiği gibi- blok dersbrJ aynldıgı için yöıerli siirede temel
aldıklar oluşıurulamıyor. lkinci darboğaz d^, yeni U<noloilye lŞUn donanımlann
sağlanması da ıabii zorunlu. Tabii burada ü çok önemli bir sorun va4 bu yalnız bi-zim sorunumuz değil, Sayın Erkan'ın Ü beliıııiği gibi, peİİok'gel4miş
üniversiıelerde, gelişmiş ülkelerdeki üniversiıelerde de İunİan soİ eOİllyor. au çotönemli bir darboğaz.

Ben şimdi Sayın Profesör Tev{ik Ayan'dan, genç kuşklar açısuıdan eğitim so
funlannı.nasıl örlıyor? Özellikle genç kuşklann yetişresi açrsindan so.rnu nasrı
değerlendiriyor? Somu, bu konudaki çözüm önerileri ııeİer onu ,ica «İiyo**.

Pmf. Dr. Tevfik AYAN- Teşekktir ederim Sayın Başkan.
Sayın Başkan, Türkiye lkinci Harita Biİimsel ve Teknik Kurulıayının

say8ıdcğerdelegeleri; hepinize saygıIanmı sunarak sözıerime başlamak isıiyorum.
Ben de jeodezi foıogrameri m ilhendisliği eğitiminde genç kuşak sorunlan aa atın<la
bu mtsleğin mensubu olmaya aday olan öğenci soİınlan iİe eğiüm İurumlaruıda
yer alan genç elemanlann sorunlannr dile gedmeye çatışacağr.;-lti U"şl* natO".

. Sözüme, öğrenci sorunlanyla başlamat isıiyorum. Öğn;i §o;İannı iki ana
yada ara bElık alunda ele almak mümkündiiİ. gunıaroan birincisi, ülkemiz için
söylenecek, geneı öğrenci sorunlan._İkincisi ise, jıeodezi foıogrametri mühedisiiği
ötsenimine özgü ötsenci sorunlan oırnak lizere. sir oera, uıt;'mizın jenel ogrencı
T."lT.igi" söylenecek hersöz, jeodezi foıograrneEi mUlıendisligi Oğenciloi için
de geç€rliliğini sürdllrmekrcdir. Bunlaı, gaye] kısa olarak şöylece sıİalaİabitiı:
_ . 

Üniversiıeye giıiş sınaunda Om ö$nciler atd*lan'pıun1.o gor" 
"ıalrn.a i.-odezi foaogramed mühendisliği bölümüne giren Oğrencilerin Uu s,rİamaOa i* ytlzOe

l0-1uk kesimden sonraki öğenciler olduklannı göriiyoruz. Gayeı tabii ;u durum, bu
öğrenjme başlayan öğencilerimizin kendi kişisİİ kusurrarı değildir; ama eğer
gerçekçi olarak eğitimde kaliteyi anıımak istiyorsak, önce mabJmenin kaliıesini
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aİuma.Ida işe başlamÜyz.
Hernen arkasından bu soruna bir ğneri olmak iizere, mesleğimiz, kamuoyunda

çok lanınmış bir meslek değildiı. Bunu gidermek üzere, örneğin odamızın bastıracağı
broşüflerin lisetere gönderilerek ıanıtrcı bilgilerin daha bu mesleğin seçiminde aday
adaylanna ulaşlırılması ileri stirolebiıir. Sonra bu mesleğin seçiminde, yine
mesleğimizin tanınmamışhğından kaynaklanaİak, öğrencilerimizin pek çoğunun itk
sıradaki ıercihlerine değil de, l0 ila l8 inci sıradaki ıercihlerindğ yer alüğını
göİüyoruz. Yani aday adaylan da bu mesleğe öyıe çok hevesıe başlamlyorlaİ.

lkinci sırad4 öğrencilerimizin bun, öğrenim kredisi, haıç kredisi, yun kredisi,
bilyiik şehiı yaşamınn.öğıencisi üzerindeki sosyal baskılan gibi sorunlan vardıı.

son olarak, ulke diızeyinde ttniversiığ eğiıimi diızenleyen yasadan kaynaklaran
bazı §orunlar vaİdır. Yilksek öğenim yasası yiınhlüğe giıdiği 198l yılından bu yana
67 kez değ§m§tir. Buna yönetmelik değişikliklerini de eklersek, öğrencinin kendini
neye adapte eıınek uthaşı içinde olduğunu, dikkatini nereye ıoplaması gerekıiğine
karaı verirken ne lr zorluklar içinde olduğunu ileri siirmek kolayca mümkün.

Yine bu yasa içerisinde, öğencilerimiz üniversite yönetiminin hiçbir kaİeıne-
sinde ıemsil edilememekıedir. Onlara söz haklı vermemekteyiz. Biı urafun yasayı
eleşürirken, aynı eleştiriyi kendimiz€ de yönelmek istiyorum: Belki dinleyiciterden
gelecekür ama ben onlaİün önce davranmak istiyorum, aynı ti.irden hatayı biz de
işliyoruz. Ülkemizde 3 500'e yakın haıia mühendisi varsa, ı5OG2000 arasında da bu
mesleğin adaylan varüı. Biı eğiıim paneli yapıyoruz, öğenci ıemsilcilerine bu pa-

nelde söz vermiyoruz. Onların sorunlannı kendilerinden dinleyemiyoruz.
Yine genelde bu yasanın öğrencilerimizi geleceğin ülke kaderini olumlu yönde

etkileyecek yöneticileri olaıak hazırlamaya elveıdiğini söylemek de son derece
güçtüI.

Bundan sonra jcodezi fobgrametri mühendisliği öğreıimine özgü öğrenci so-
runlanna gelirsek; sivil sektöıde bu mesleğin öğretimi bL bütünliik içinde akademik
düzeydeki ara§ttrma yapmak üzere diğer meslekler arasında yer alması pekçok kez yi-
nelendi, bir kere daha söylüyoruz, oldukça kısa geçmişe sahipıir ve bundan kaynakla-
nan bazı sorunlar vardır. Bunlann başlıkları, öğreıim alanlaİı, derslerin sömestreler
içindcki dağılımlan, ders içerikleri, ders notlan, ders geçme kurallannı düzenleyen
yönetmelikler, sık sık değişmekedir. So a bu öğreıim kurumlanndaki öğrenci
sayılan, öğreüm kurumlannın öz kaynaklanna göre faz ladır. Lıboraluvar oranlıklan
yetersizdir. Üniversitelerin sınırh yenileme olanaklan, güncel ıeknolojiyi laborau-
varlara getirmeye yeıerıi değildir. Ancak, bu sorunun çözümü için öğİenci say§ını
?"^|ıİnak gibi biİ çöziım akla gelmemeli. Neden? Bir başka sorunla çelişüği için
iiıkemizde önemli boyutlarda harih kadast o mühendisi açığı vardıI. Bu açığın da ka-
patllması gerekt. Benden önceki konuşmacı arkadaşlarım bu konuya değindiıer.
Onun için ben kısa geçiyorumi yalnız Sayın Koçak aıkadaşımızın, yeni öğreüm ku-
rumları, yeni bölümler açılmalı önerisine katıkken, biİ ekleme yaparak kat mak is-
(yorum. Kendisi gelişmiş ünivenitelere dedi, ben gelişmiş üniversiteler yerine,
mesleğimizin gelişme eğilimi gösterebileceği üniversitelerde bu Hlümlerin
açılmasına ıarafıanm. Örneğin, getişmiş üniversiae diye'İs6nbuı'da bir üçüncü
bölüm açarsak herhalde doğru olmaz. Bunun yerine örneğin, Ankara'da, lzmir'deki
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üniversilelerden biıinde gibi, gelişme eğilimi gösterebilecek kenderde bu bölümlğin
açrlmasmı öneriyorum.

Uygulamacı kurumlann beklenüleri açısmdan eğer oıaya bakacak oluısak, uy-
gulayıcı kurumların öğretim kurumlannın verdiği formasyondan hoşnut olduklannı
söylemek de güç. Uygulamanın, daha iyi yedşmiş eleman aızusu, hiç yadsınamaz.
Uygulayıcı kururnların bu doğrultudaki isıeklerini öğTeüm kurumlannda deneyimli
mühendis yeıişıirilemeyeceğini bilmedikleri şklinde yorumlamak da yanlış. Yalnu,
uygulamacı kurumlaf ,göreve yğni alınmış bir mtlhendisin uygulamaya adapusyon
si.irecinin kı§a olması doğrultusunda beklentiıeri vardır. Mühendis adaylaİının
öğenciliklerinde edinecekleri formasyon, ıemel bilgi ve yetenekler, deneyim eksik_
liklerini kısa siirede gidermeye yeıerli dikeyde olİnaİdrr.

olaya biı de isıihdam açsından bakacak olursak, gaınümfude üıke ve loplum
gereksinimlerini karşııamaya yönelik ıeknik hizmeılerin, geliş€n teknolojinin
sağladığı olanaklan uygulayarak, kalite ve ekonomi yönifuıden opıimal suürdtırmesi
söz konusu hizmeılerin yetki ve sorumluluk anlayışı içinde kademeli bir görev
dağılımı ile gerçekleşıirilmesi zorunludur. Jeodezi fotogrameni çalşmalannda bu ka-
demelendiıme jaloncu, teknisyen, mühendis. yüks€k miihendis, dokıor miihendis
üsüenmelidiı. Ötseüm kurumlan ve kademelendirmeyi öğTeüm plogramlanna aç*
seçik bir biçimde yansıtına.Iıür.

Uygulamacı kurumlarda böylesine kademeli görev dağılımı anlayışı bulun-
duğunu söylemek de güçtür. Aç* eteman kadroları için verilen ilanlarda, jeodezi fo-
ıogrameri mühendisi veya yüksek mütendisi alınrcaktır gibi ifadelere süça rasılan-
makhdır. Uygulamacı kurumlar, görev vereceği mühendislerden bekledikleri
niıelikleri açıkca ilan etmediklerinden, bunlar görev alanlarınr açıkça
ıanımlamadıklaıından öğreıim kurumları da uygulamanın beklediği niteliklere
kısmen yabancı kalabilmekkdif. Uygulamacı kurumlann kendisinden ileri ıeknoloji,
yiiksek velim beklediği mühendis adaylan, bylğsine, hiç de küçiimsenmeyecek so-
runlaıın içinden süzüıüp gelmekkdir. Bu gerçeğin de daima göz ğniıhde bulundurul-
ması gerekiyoı. Teşekkiir ederim.

PANEL YÜR[mjcÜsÜ- ıeşeıtıır ederiz Sayın Ayan.
Panelin düzenlenmesine ilişkin bir hususun açıklanması geıekiyor. Haklı ola-

rak böyle bir panel yapıyoruz; nerede bu eğiüm si§teminin esas unsurlüı,
öğTenciler? Aslında bu panel şöyle bir zorunlulüıan orıaya çıküğını biliyorum. Ku-
rultay Yiıfüt ne Kurulu, aynı konudaki bildirileri bir oıurumda görüşmek istodiğini
düşiindü ve bunlan bir panel çerçevesinde görüşmeyi kararlaştırdı. Bu açıdan
bakııınca belki paneı yöneticisi olara-k ben öğTenci ı,emsilcisi buraya çağırabilirdim,
ama doğusu iserseniz bu biı eksiklik; arna bu eksikliği şöylö ıelafi edeceğimizi
sanıyorum. Tanıdığım bfu iki öğTenci göriıyorum, biraz sonra sğz hakh verdiğimde
onlar da belki hazırlıksız da olsa bir ikişey söyleyebilirleı,

Sayın Ayan da bize pek iyimser bir labto çizmedi. Öze[ikle yetişen genç
kuşak açısından büyük sorunlann otduğunu belirııiler. Yalnız açü seçik çözüm
önerilerini belki daha sonra mı sunaciıklar, bilmiyorum şimdi EİraI özeılemek isterl-
cr mi acaba. Neler yapılabilir ki bu genç kuşak bu sıkıntılan azalhbiliriz?
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Prcif. Dr. Tevfık AYAN @evamla)_ Her bölümde, her sorunun arkasından
öııeriteri geürdim. Ömeğin bu mesleğin s€çiminde yardtmcı oknak iizere odamız bir
girrev üsdenebilir. Bu mesleğin aday adaylarına. yani lise öğrencilerine mesleğimizi
tanıncı bfoşiırıer bilgiler iıeEbilir dedim. Yine öğretim eıemanlan iıe öğTenci
sayı[an aıasındaki oransızlık da, kurumlaıdaki öğenci sayılannı antrmak yerine
il|kenin jeodezi foıogrametri miihendisi açığını gidermek iizere anırmak yerine, yeni
bölümıerin açılması g€rekıiği önerisine kaüldığıml §öyledim.

PANEL YÜRÜTÜCÜSÜ_ anca* oraOa bir saplanu yaptmız, orada gelişmiş
üniversiıeler yerine, gelişme şansı olan iıniversiteıer dediniz. Bunun adİesi belli ıa_

bii, bu bölüm Ankara'da çok kolay geliş€biliı, herhalde onu belinmek istediniz.

Prof. Dr. Tevfik AYAN (Devamla)- Eveı, beıki söyıediklerimden eksik kalan
yönler olmuştuç ancak ileride teirar değineceğiz diye fazla uzatmak istemedim za-
man açısından. Genç öğTeıim elemanlannın sorunlan var. Diğer saydığım sorunlann
pek çoğu yasal sorunlar; yasalann bu konuda değiştirilnesi gerekiyor. Genç ıEretim
elemanlan sorunlaİını da kısaca mademki tekİaİ söz verdiniz dile geürcyim. Genel
olaİak öğreıim elemanlarının ekonomik sorunlan vardıri ancak araşıırma
görevlilerinin üniversitelerdeki genç araşurmacılaıın bu yöndeki sorunlafi diğer
Öğrcüm elemanlanna nazaran daha büyük boyudardadır. O arkadaşlanmız, kazançlan
idbariyle bırakın özel sektüiı, diğer kamu kurumlannın ü gerilerine düşmüştiıİ. Bu-
nun sonucu olarak, genç yeEnekler için üniversiteler çekici olmamakbdır.
Ünivcrsiıelerde araştırma görcvlisi kadroIan boşıur. Kaüolaı için verilen itanlar ce-
vapsız kalmakıa, gelen elcmanıaı da üniv€rsiEyi lasa bir süfe sonra terk eımekıedif-
ter. Gençlcrin akademik kaıiyere daYeı etmemesi, öFeüm sorunlannı 8eleü€k için
daha büyük kuşkulara yönelırnektcdif. fuaştırma görevlileri ve ünivcrsirclerin hiçbir
yönetim kademcsindc ıemsi| edilmemekrc. söz hakkı bulunmamakadır. Bilgi, görgü

anırmak üzerğ yun dışına gönderilmc olanakları eskiye nazaıan çok çok daha
Azalmışur. fuaşffma görevlileri, akadcmik geleceği için kuşkulaİ ıaşımaktadlr.
Aıaşıırma görevlileri kadrolan boştur da ondan sonraki kadıolaıda on|afa yer yoktur.

Büıün genç araşurmacııaİla ilgili sorunlaİ da yine yasal düzenıerrieıerle çözütecck sG
runlar, onun için bunların çöZümune sadece yasa değişikliği gerekiyor diye kısaca
söylemek mümkün,

PANEL YÜR(micÜsÜ- Teşekkiİ ederim sayn Ayan.
Bir eski deyim var, "Bir dokun, bin ah dinle" diye. Şimdi Sayın Ayan'a biı şy

daha sorsam daha kaİamsaİ biİ tablo çizecek. Gerçekten de bugünkü kuşaklar
açısından, biz eski kuşklaı baktığımız ıakdirde'geleceğe ilişkin binakım ıedirginlik-
ler, birukım kuşkular hissediyoruz. Çünkü bugünkü düzeyin bile siıİdtifiılme.si, biz
iiniversitede çalışarıla, açNından son derece önemli sorun bizim için. Herhalde bugiin
öğretim kurumlannda araşğrma gt revlisi olarak çalıynlann konumlannı aşğı yuka-

n bilebiliyoruz. Gerçeken de bunlar geleceğe pek umutlu bakmıyortaı.
Aynca nitflikli öğencilerin de üniversiteyi özeltikle tercih eunedikleri €skiden
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bunun ıersiydi- görtiliiyor, bu tabii geleceğe biraz olumsuz veya karamsar bak-
mamızın hal*lı bir nedeni. Tevfik Bey özelükıe bunu beliİtmek is@di, çok teşekkü
ederim.

Şu ana kadar konuşan aİtadaşlanmz hep öğİetim kurumlanndan oldu. Tabii
insan içinde bulunduğu sistemi aııcak ır kadar göıebiliıse sorunlan o kadar bilebilir.
Dışandan, tabii bizim burada konuştuğumuzun d§ında pekçok sorun olabilir veya
bunun boyudan çok daha faı*Iıdır. Bu bakımdan, acaba ğzel sektörde müıeahhiı ola-
rak alışn arkadaşımız Sayın Andaç Kaynak mühendislik eğitimi sorunlaıını nasıl
görilyor? Neıer öneriyor 8eı€ceği düşünmesi bakımından yahut geleceğin üha iyi ol-
maş bakmından, bugünkü eğiüm sisteminin iyileşürilmesi bakımından? Somut o-
larak İıeler öııeriyor. Buyurun sayın Kaynak.

^ndaç 
KAYNAK (Özeı sektör)" Teşekkiiı ederim Sayın Başkan.

Önce sizi ve ıüm aİkadaşıanmı §elamltyorum; ama öyle diliyorum ki bana bu
söz haklonı verdiğiniz için de inşallah pişman olmazsınız. Bu kada saygın akade-
misyen a*adaşlar içinde, hocalar içerisinde, Sayın Başkan "Hoca bildiğini okur'
dedi. §ade vaandaş ne okuı onu da dinleyeceğiz.

Efenüm, konuşmama biı anımla başlamak istiyorum. 196l yılında Yıldz
Üniversitesinde son sınav sonuçlannın Ehtaya asıldığı anı anrmsıyorum. Baktım
son dersleıden geçmişiz. Bir iki arkadaşım sevinç çığlıklanyla zıpladrlar, hemen en
yakındaki merdivene oturduğumu anlmsıyorum. oıuıdum kaldım, bir yiik 8eldi
Usti.ime, öğTencilik biui, mühendislik başlaü. "Ne değişü, ben nasd yapacağırn bu
mühendisliği" dedim. Kusur eıbette bende idi, demek ki ben yeıerince bilgi ala-
m:rmtştım, onun ezikliği içerisindeydim belki, Şimditi arkadaşlanmız bizden çok
daha şanslılar. Bu kadar yetişmiş, gelişmiş, büyümilş bir kadm ile ö§enimlerini,
eğitimlerini alıyorlar.

Öyle boşluk var ki. kendi kendimizi yetiştifmeye çalıştık. Şimdiki arka_
daşlarımız nasıl yetişiyoılar, acaba gene benimle aynr duygulaı içinde mi? Aynı
şeyleri mi hisseüyorlar diye düşünüyorum ve yıllaıdır barıa sıaja gelen aıkadaşlan iz-
liyorum, efendim çalışlıfüğımız, çalışuıma imkanı bulduğumuz genç aıkadaşIan iz-
liyorum ve m'aalesef pek çoğunu gene benim gibi aynı duygular içinde buluyorum.
Demek ki aradan eçen ıl0 yıla yakın biı siıfe, }a da benim mezun oluşumdan 28 sene
içerisinde ya öğrencilerimiz yeıerince bilgi alamıyorlar, ya da tersfurc o kadar çok bil-
gi alıyorlar ki, bunlan günlük yaşama aktama olanağı bulamıyorlar. Bunun için eli-
mizden geldiği kadar çabalıyorüz. Örrıeğin ben, bana sıaja gelen aı*adaşlann yanımda
biİ şey öğrenmeden kesinıikıe staj kağı arını imza|ayıq göndermiyorum. Bunu
bütün kamuda ve özğı sektörde çalışan arkadaşlanma ileüyorum. Yanıma gelen
mühendisi ilk önc8 eğiğneye çalışıyorum; ama bu iş heşeyden önce üniversiıode ol_
malı. orada olmalı derken, nasıl olmü diye di§iınüyorum, hemen çözıim geıimeye
çatşyım.

' Liselerde çok gi|zel bif olay başladı; anık liselerin ikinci sınıfından iıibaıen
çocuklar aynlmaya başladı, sen şu kola, ben bu kola şeklinde. Niçin biz de, &ıeğin
ıemel bilgilere aFrıık verdüıen sonra, diğerıerine de mutlaka bazı bilğler verilecek-
dr, mühendis olrnasının geıeği budur, ama bu ayınmlar yapılmıyor, mühenüs dal-
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lan aynlmıyor, tüpta aynldığı gibi, hukukğı aynldığı gibi dallara ayrılmıyor. Ne hik-
meı,tir bilemem, ben öğrenciıiğimde uzun siife medeni hukuk okudum eveı elbette
medeni hukukun toprakla ilgili böliimteri bize gerekliydi; ama aileye ilişkin b(l.
liiüİnleri bize bu kadar gerekli miydi ki bunlan bize uzun uzun okuüular. Efendim bir
mühendisin mutlat surette üç hyutu kavraması gerekli. Bunu lrawaması için de bir
ytiksek maıematik dersinde uzay geomeıri gereklii ama biı tasan geometri bu kadar
gerekli miydi ki bunlan bize uzun uzun okuttulaİ. Yatır kaldıı, onu yap, bunu yap;

bilemiyorum hala bunlar derıam ediyor mu?
Ef€ndim sayın hocalanm gülerek bakryorlaİ, ben sayın hocalanm 8ibi niıelikli

konuşmaya alışkın değilim. Sıradan bir vaandaş, sade bir mühendis olarak
konuşuyorum. Ama bunu konuşurken, nasıt bir mühendis yetişıirilm€si gereğini
dı§ünüyorum. Ben mühendisim, mutlak sure e biİ maıematisy€n oımalı, matematik
kiiltiirü olmalı. Ama eğer siz okuldan lisan bilmeyen miihendis yedşdriyorsanz ben

böyle mühendise mühendis demiyorum aıuk ve lisan bilmeyen, biı bilgisayar dilini

çok iyi bilmeyen, bir bilgisayar kullanımını iyi bilmeyen biı mühendisin yaşam
hakkı olduğuna inanmıyorum. Şimdi sizlere çok ters geıecek bir şey söylemek isti-
yorum. Lütfen şeyi azalıın, haİib ve kadastİo mühendisi, şimdi sadece kadastro
mühendisi de yedşmiyor, bu da bir çelişki. Yeüşürdiğiniz mühendisin diplomasına
jeodezi fologrametri diyorsunuz, hayata akıanyorsunuz, orada hariıa ve kadastro
mühendisi oluyor. Bu çelişkidir, bunun çöziilmesi gerekli.

Haıita ve kadastıo mühendisi yetişıimeyi dondurun diyorum, ya da azaltın.
Önce odamz hafita ve kadastro mühendisinin ne olduğunu okullaİa göndermesin,
tiselere göndermesh ,önce kurumlara göndersin, önce komşu birimlere göndersin,

öncclik bunlara ıanınsın. Önce memlekctin haria ve kadasto mühendisine ihdyacı
olduğu öğretilsin. Siz yetiştirin, milteı bu bilinçte olmasın, genç aIkadaşlaJımrz
işsiz güçsiiz gezsinter, kiyle olmamalı, Yalnız burada bizlcr€ de düşen bAzı şeyler
var. Demin bahsetüm, sayın hocalanmız'mühendis yetişıirirk€n şu gözle bak,
masınlaı: Mühendis yctişecek adam, biz soruyu sorarız, onlar alır eline kağıdı kalemi
bilgilerini yaz2Il edorler, tüm çabatan bu olsun olmamalı. Ben miihendisi kültülü,
aydın adam otaİak 'yeıişıirin isüyorum. Mühendis dil bilsin istiyorum, mühendis
aydın olsun istiyorum. Öyle gençler yetişıirinki bu genç toplumda yer alsın, bu genç

spor yapma alışkanlığını edinmiş olsun. Bu genç briç oynamayı bilsin, satranç oy-
namayı bilsin, bu genç gazete okumayı, dergi okumayı, külüirel etkinliklerde politi-
kada yer almayı bilsin. Şu ana kadar parlamentomuzdan iki tane haİita mühendisi -

biri geçü bid duruyor- var. Niye daha çok parlamenterimiz olmuyor, sesimiz duyul-
muyor, niye millete harita ve iadastro mühendisini anlahmıyoruz? Lütfen bize
böyle afkadaşlaİ yetiştirin. Benim harita mühendisim §ırüna a]et vuİmasmı bilsin,
aletle karın\ çamurun içinde koşturmayı bilsin; ama akşam da bir topluluğa
kanlmayı, bir müzik konseri dinlemeyi, bir tiyatroya gitmeyi bilsin. Siz
öğrencilerinize zaman tanıyın. Özellikle aıaştrrmacı genç arlğdaşlar daha büyük ya}-

laşımda bulunabilirler. Bunlan örgütleyin. Bildiğim kadanyla İstanbul Teknik
Üniversitesinde çok güzoı bir konservaıuva, bölümü vaİ, acaba buraya hariıadan
kaulan arkadaştanmız var jnı merak ediyorum. Yıllar önce göilerim-yayrmışu, bir
bankanın yaıdımıyla "Haiiıacı ressamlar" diye bir sergi yayınlandı, bayıldık; ama



bakıyorum subay arkadaşlanmızdan birkaç tane ressamımız var, onun dışınü kaç
ıane ressamrmız var, kaç tane müzisyenimiz var, kaç tane so§yoloğumuz var.

Topluluklara giriyoruz, derneklere bakıyoruz, iyi ki bir Haldun Özen'imiz var.
Banş Derneği diyorsunuz, Dil Demeği üyorsunuz, Ayd$lar diyorsunuz, içerisinde
bir Haldun Özen'den başka hiç kiınseyi göremiyorsunuz. Bizim yetiştiğimiz kuşkla
bu kuşak arasında faık olmalı. Biz bu kuşğın çok daha iyi yeıişmesini isüyoruz.
Yoksa biz çağımızı amamlaük. Aç* söyleyim, ben şu A gnıbu kamemle falan
şimdiki yazıhanemi yiiİiitüp yiırüıeme/ec€ğimin kuşkusu içindeyim. Neden? Neden_
lerini anlaıum, önce mesleği ıanıralım, komşu biıiınler Türkiye, kamu mesleği-
mizin gereksinimini anla§ın. Lüıfen bizo böyle mühendis y€tiştirin diyofum.
Saygılar sunanm. (Alkışlaı)

PANEL YÜRİİ.njCÜSÜ_ Teşekktıf ederiz Sayın Kaynak.
Bu alkışlar da gösteriyor ki gerçeken çok önemli konulann alunı çizdiniz. Bi

tanesi, diyorsunuz ki, yetiştiıdiğiniz mühendis örıcelikte yabancı dil bilsfı. Tabii bu
bölümlerin sorunu dcğil, üniversirc sorunu bu. lkincisi, diyorsunuz ki, bilgisayar
bilsin. Bunu da ıabii bütün toplum biliyor. Fakat üçilncüsü son derece ilginç ve ga-
liba şimdiye kadar göz ardı eıtiğiniz bir husus, yetişıirdiğiniz mühendis sosyat oı-
sun. Yani loptumda saygın olsun. Tabii saygınlığın sağlanması için biraz dağaıcık
da bir şeyler olması gcrekir, külıürlü otması gerekir, sporırnen olması gerekir, gerek-,
tiğinde poli.ıik olması gerekir. Galiba bu hususlar hepimizin gözünden kaçıyor. o
nedenle dün uzun boylu kamu ve özel seküirü diye ıaruştık. Belki bu harihcılık
mesleği biraz daha zengin aile çocuklannın, tıpçılar veya diğer büyii,k para kazanan
mühendislerin mesleği gibi olsayü, heüalde dünkü laılışılan sorunlar biraz daha az
olurdu. Birçok sorunlar dün dile geıirildi; masaya yumruk n]rarak, bu labii botki bu-
radan ifade edilecek güzet bir deyim değil ama, birakım il§kilerle pekçok sorun kc
laylıkla halledilebilir. Bu güzeı dileği bcnimseyelim, başka diyecek bir şy yok.
Çünkii biz bunun tersine bazı şeylerdcn şikayet ediyoruz, bu yeü 2547 sayıh Yasa
ile zorunlu kılınan dersler var, Titt Diti dersi, biz bundan şikayeı ediyoruz. Halbuki
biı mühendisin ıabii ki Türkçeyi çok iyi kullanması gerekir, onu da biliyoruz, ya da
beden eğidmi dersi var, bundan da şikayeı ediyoruz.. oysa Sayın Kaynak diyoıti -a-
bii değ§ik bir bakış açısı- zaıan yok, bazı konulan az bilsin. Yani aman şunu da
bilsin, bunu da bilsin, bu kadar şey olmayın, buna ka§ılrk daha sosyal olsutı diyor.
Bu yeni bir bakış açısı ve fakaı gerçekıen dikkate alınması gereken bir konu. Söz
sırası Sayın Nuri Ergin'de.

Ben Nuri Ergin'den, eğiüm sorunlannı nasıl görilyor, çözüm önerileri ile bir-
likte onu isteyece§m; ancak özellikte ünier§i@deki akademik örgüüeşme §orununa
da bir çözüm geürerek konuyu irdelemesini isüyorum, buyurun Sayın Ergin.

Doç. M. Nuri ERGN (Selçuk Ünivenitesi)- Teşekkiir ederim Sayın Başkan.
Sayın büylülerimi ve meslekdaşlanmı -büyirklerimi dediysem ünmasrnlaı,

öyle sanıyorum ki burada sadece birıane var, onu hİirmeten "büyükloim" dedim-
yiiİekten seıamlıyorum. Efendim ben, konuşmamı, başlangıçtan beri söyıeniyor.
"Hoca bildiğini okur" gerçekten de ben bildiğimi okuyacağım. Fakat buıa biİ ön şey
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8etiİmek zorunda kaldun. Şu aİıa kadaİki konuşmacı arkadaşlanmın de§l de, sadece
Andaç arkadaşımın düştüğü bir çeıişkiyi burada belinmeden edemeyeceğim.
Başlangrçta not almşıım, hukuk bilgisinden yakınmştı. Hani gerekli miktarü hu_
kuk bilgisi alsın, bununtİ yeünelim dem§ti, ama sonradan asıl arzu euiği mühendis
tipini orraya koyduğu zaman görüyorum ki bunun bazuıda aslında hukuk yaüyor.
Çünkü sosyal davranışı -ben öyle not aldım- demişti ki: Benim ıeknik okuıda
aldığım hukuk bilgisi, göıilş açımı değiştirmiştir. Toplumdaki davranışlanmı cesa-
retlendiımiştir, bu bir gerçek. Ben bu hukuk bilgisini başka yefde alamıızdım, teknik
okulda aldım. Belki biraz da yapım iübariyle ağıılık verdiğim için olacak, gefçekten
bu hüuk bilgisi, benim ıoplumdali üvranışımı değişıirmiştir, cesareılendirmiştiı.
Çünkil hüuk bİlgisi olmayan bugünkü geüıç meslekdaşlanmı görilyorum, ıoplum-
daki çekingenliğinin bence ıabanında bu bilginin noksanlığı yanyor. Elbetle arzu
ederiz. o tiiılü bir meslekdaş y*işsin, meslekdaş grubumuz olsun; fakaı ben siz€ çok
acı bir gerçeği dilc geıirmek zorunda kaldım burada. Bizim öğencilerimizin yüzde
20'si Tiirkçeyi bilmiyor, gerçekıen bilmiyor. Öyle arada sııada haa yapıyor değil,
ıümden bilmiyor ve bunun geri kalam da -biraz evvel söyıediğim gibı ne yazüğının
farkında değil; eveı, Torkçe konuşuyor, Tiirkçe yazıyor, ne otduğunu yüzde 20'si bil-
miyor. Asıt acı gerçek burada yaııyor. Öğrenci bize hangi bazda gcliyoı? 4 sene
içerisinde ne yapacağımızı biz şaşınyoruz. Dersin birisi, bir yafıyıl süfesince rcorik,
jeodezik astronomi anlaüyorum. Tabiatıyla sorduğum sorular da teorik oluyor, teorik
cevap istiyorum, çocuk yazamıyor ki. Bilse bile bildiğini ifade edemiyor ki; onun
i|zerine ben ezberci oluyorum, Benim isrcdiklerimi bana verebilmek için ezbcrtemek
zorunda kalıyor. Ama benim istediğiın bu değil ki. Ve hep söylüyorum
"Ezberlerrıeyin, öğrenin, öğendiğinizi ifade euneye çalışın" ama çocuk 20 yaşına ka-
daİ geımiş bundan so/ıİa olmaz ki, yapmacık oluyor; ondan sonra da "Hocam bizdcn
ezber isüyorsun" diyor. Ben bu çocuğu nasıl sizin arzu etıiğiniz pkildc döıt başı ma-
muİ, dört dörtlük bir ınühendis olaıak topluma vereyim. Teknik bilgileri almaknn
yoksun. Düşündüğünü ifadeden yoksun. Öğrenci bize böyle geliyor. Tabii ki
İstanbul'daki kurumlanmıza gelen öğrenci, bana gelen öğrenci kadaı bu şkilde ma-
mul değil; ama bize böyleleri 8eliyor. Tabii ki bunun da alıında -demin de dile geai-

rildiği gibi- mesleğimizin ülkemizde henüz yeıefi kadar ıabana yayılamamış
oluşuduİ. İsmi üzerine aynca sıIa geıec€k, tabii bizim onda da kabahatimiz var. Biz
40 sene içerisinde ancak hariu mühendisliğini hala ıanıırna çabasında iken bu sefer
ismini değiştirdik, hiç tanınmaz hale getdi, acaip bir şey oldu, o konuya ayrıca
değineceğim.

Esas konuma gelmek istiyorum. Hariıa mühendistiği öğreniminde öFetim ele-
manı dıizeyindeki örgütleşme diye Sayın Başkanımın isimlendirdiği konuya gelmek
istiyorum. Aslında bi, örgütlenme değil, ben daha ziyade bizim kafa gücü, eğiıim
gücü konusunda ka§ıl§uğımız gOçliiğü ve darbeğazı dile geıirmeye çalışıyorum.
Hepinizin malumu, panelin hazırlanışı böyle belir|i konulara biz yönelülmiş
değıldik. Birinci bildiri geldi, heİ a*adaş düşündüğü, en çok yakrnmakıa olduğu ko-
nuyu ele alıp, biz özeüerini bildirdik, kurulay yöneıicisi aıkadaş|anmız bunlan biı
araya getirmeye çalışuıar. Onun için genel bir organizasyon yapılıp da herbirimize
ayrı ve birbirleriyle çok bağlantılı konulaı veritmiş değil; ancak yakınlığı iübadyle
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bt araya gelrniş bulunuyoruz.-- -ir"iai.,'n"pımizın uiıdıgi gibi, Tfukiye'de haIita mühedisliği öğetimi Bau

ülkelerine gOre çok yenidir; rataİ, Ulz bugiinkü yaşamımflı da kilçiimseyemeyiz,

isao- lsas'"ırrdu i ..ita mtüenisi veya yüksek miihendisi sayısı 10,15'i aşmıyor iken,

1949,da Yıldlz,ü haIiıa kadastro miiİıindisli$ böliimü kurulduğu zaman ilk öğenci

oyo, İS urt Z; ZS normal statüdeki birinci sınıf öğrencileri idi,7 kişi de Tapu Ka-

O".* C"n"l Ütdti.lilgll'ntln okulundan mezun olan arkadaşı da bir smavla ikinci

..ru ıo*ıun için ,p-ıam ogrenci sayısı 32 iken, ötsetim üyesi veya görevli sayısl

3 iken, bugün öğreüm elemanı sayımız 100'ü aşmış, mühendis sayımz 4-5 bine

yatlaşmşĞ. niİUunu şiikranla kaşılıyoruz. Ve rliyorumki - şimdi musaade ederse-

İlJvİrr.O"n otoyacağm 3040 sene öncesinden, hatta biraz daha gerilere giderek

ıqsöraIdan, ebdiiımecit ve Abdulaziz Han zamanlanndan bu yana yurdumuzda bu

sektörün hizmedne gerek olduğunun bilincine vanp bu konuda kimi kannca ka'de-

rince, kimileri de yaşmlan boyunca çabasını stiıdiirmüş olan Şevki, Zevki, Abdur,

rahman paşalaı giİbi İevatla 1950'lerde Türkiye'de sivil haritacılığın temelini atmış

oıan vıımtaz rarnan Bey ile Macit, Ekrem, Burhan Bey hocalanmız ve de burada

isimlerini vermekten aciz olduğum diğer büyiiklerimizden ahirete 8(Fmüş bulunan-

lan rahmede anmayı, halen aramrzda olanlara ise rlaha nice yıllar sağlık ve afiyet di
leklerimizlebubüyükhizmeüerindendolayıkendilerineolanminnetveşi.ı.t«anduy-
gulanmızı bu ,esİle ile burada bir kez daha dile getimeyi doğal biı kadiıbilirlik
göreyi bildiğimizi ifade eımek isterim.- 

Efendim henüz gelişme aşamasrnda olan girişimlerde, kurumlaİda ülkelerde

olduğu gibi, ülkemizdeki haria müendisliği eğitim ve öğredminde deilk gtinlerden

bugıi-ne-det daha iyiye, daha doğruya ve daha miikemmele utaşabilme çabaları
slirİgelmiştir. Bunun bir kanıtı da biraz evvel sizlere sayısal olarak bildirdiğim du-

rumJu. encat, yüksek öğretim Kanununun 4.11.1981'de yürürlüğe giıişinden ve

YiikseköğIetim iurulunun ıeşekktıliİıden soffa, yiiksek öğIetim kururdanmzın rı-

ziti imkİnlan anünlmadan öğrenci sayısının ikiye, hatta üçe kaüanaıak aıtınlmış

olması, dönemin anaışik olaylannın hemen hemen hiçbir ayınm yapılmadan

müsebbibi olarak Ytiksek öğreürn kurumlarının görüldüğü izlenimini brakan -

gö'riilen diye iddia edemiyorum- biI tutum ve davranış ile bu kuıumlann tldenek ve

Jlanatlannrn kısıtlanmış olması gibi sebepler tiim yüksek öFetim ve eğitim ku-

rumlaıını, özellikle de uygulamaL bir eğitim olan harita mühendisliği eğiıimini

nitelik yönünden ne yazıt ki çok olumsuz etkilemişlir.

SLn l0 yıl içerisinde bilgisayaılann devreye girmbsi, elektromanyetik ye elek-

ıroteknik ölçiİ yö;temlerinin mesleki ölçme aletlerimize uygulanması ile rneydana

gelen tıutr geliİmeye karşın, bir yandan yukarıda belitilen sebepler, diğer yandan da

iu.k Paru.inrrr."t n a]ma gücünün 8ünden güne azalnası gibi nedenığr yiizünden

öğreıim kurumlanmız bu hızlı gelişmeye ayak uyduramaz olmuştu, arkadaşlanmız

bİnu dile geıirdiler. Nitekim sizlere bir örnek verrrıek, isıiyorumm; 1973-1980

aıasındaki İ yıl, daha doğrusu l980'e varamadık, l973'le 1978 arasındaki 5 yıl gibi

kısa bir sürj içerisinde bizim kurumumuzda, Konya'daki üniversitemizde, daha

doğrusğ o zaman akademi idik, bizim böıumde jeodezi ölçme bilgisi, fotogrameri ve

kar:ıografya olmak üzere üç mükemmel laboratuvar kurabilmiş olduğumuz halde 5
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sene içerisinde, son ı0 yıl içerisinde sadece kl ıane otoranger el€ktromanyetik

uzaklrk ölçil aleti alabilmişiz.
Biraz önce mtlkemmel diye nitelendiıdiğim bu laboratr]Yaİıarda, mekanik sis-

teme dayalı olduğu için zamanın icabl bugm anık demode olmuşturi ama malesef

son 10 y_ıl içerisinde,bırakın laboratuvarıan yenilemeyi, bir tğk alet saun alabil-

mişizdir. Birkaç yıl önce bizim Mlüme yapııan bir tahsisaı o kadaİ 8iııünçtü ki, ken-

di aramızda ağlayacağımıza güldük, dedik ki bu para iıe ancak bölüm elemanlarr

aresmü bif dayet verinı, bir 8ecğ glderiz bu parayı yer kunuluruz. Durum bu
Demin Sayın Başkanımız pek karamsaİ görüş bitdimekıen biraz çekinir gibi

oldu ama, ben gerçekten karamsanm. Bu durum yetİniyormuş gibi şimdi asıt bizim

soruntımıua parmak basıyorum. Büıiln bunlara ek olarak öğreıim elemanı yetiştirıne

olanaklannın, yani beyin gücü kaynağının kısıtlanması sonucunu doğuran çeşidi eı-

kenlerle birlikte dü§tinulııİse, harita mühendisliği eğidm ve öğreıiminin bugün

içinde olduğu rcıklı durum biraz daha iyi anlaşılüilir sanıyorum, Ne gibi? Efendim

ionu şu: Bu daİboğazlaİdan birisi veya bunu etkileyen eıkenlordğn birisi, Tevfik

Ayan aıkadaşımızın da dile gedİdiği gibi, ıürit yüksek öğretim kurumlan ve meslek

dallarıyla ortak olanl geçmişin asistanlık kurumunun kaldırılarak araştırma

görevıiliği adıyla yasal olarak siirekliliği olmayan, bir nevi sözleşme|i, fakaı ücret

6orr.,njun Uo". içi olan bir melez ,tuıUnun kubrlU ve uygulanmasıdır YÖK ta-

rafından.
Genel ilgisi nedeniyle burada kısaca değnilen bu konu, asluıda aynciı ele alünıp

incelenmesi, vurgulanıp çözümlenmesi gereken önemli bir sorundur, Araştrrma

görevliliği bir yan4 doktora çalrşmasından sonra hiç de hafifscnmeyerek bir eleme

İe lncıle-me sonunOa yardırncı doçentlik kaüosurıa aunan, böylccc kcndisine birçok

dersin yiiklenmesi sorumtuluğu yerilen bir.öğredm üyesinin bile iki sene gibi kısa

bir sürİ sonra, ancak iki sene önceki prbsedünin yenilcnmcsi suretiylo bütün

araştırmalan,elcşı'irmelerivesaireycnidengözdengcçifiliyor.Eğerdenitebilirseki:
Bu eleman bize gereklidiı vc yeterlidir; ancak o zaman anlaşma süresi iki scne daha

uzaıılabiliyor. Bu bk yardımcı doçenl.
Bu durumda bu elemanlann kenditerini iğncli bcşikte imiş gibi hissederck

görevlerine bağlanamayacaklan, kalıcı ve sürekli jnc€leme araştırma, eğiıim,

öğreıim çatışmalarına kendilerini vcremcyecekleri YoK'ün varsayımınln ıamamen

ıenine uir rJtısaı çotiintü, iğretilik Ve bunalım içine girecek olduklan açık, Bugüne

kadarki uygu|amalar da bunu gösrcrmiştir.

Yine Sayın Ayan arkadaşunız dcmişlerdi ki: Aıaştırma göfevtisi aıtadaşlanmız

yönetime katiımıyortar. Kimi yöneıime kaıacaksn? zaler. onlaİ iğreıi, sözleşmeli

getm§ler, bir senİ sonra "Hadi git" diyebiliyor. lki sene sonra "Git" diyebiliyoruz,

İOn sene son* "Git" diyebiliyoruz. Arkddaşımız yardımcı doçenı olmuş ve birçok

dersin sorumluluğunu vermişiz, iki sene sonra diyoruz ki: "Bu eteman bize yanyor

mu y:ırıımıyor au, k"ıa,n mı, kalmasın mı?.." Tabii ki bu bir yasa meselesi, bu

YÖrren oLıı şikayeümiz konusıi. Ama bizi kısttlıyor. Şimdi bu durumda, hangi

genç arkadaş akademik kariy€re yğrıelrnek isıer? Her ne kadar dünhi çiziten o karam-

Ü, LUloya .ağ*en dışanda dış piyasada bizde alrca§ ücretin kat kat fazlasını elde

edebitir iken.
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Bu, eüenlerden biıisiydi, bu genet, bütiİı ötseüm kurumlanmz için geçerli.
Bizim bölümü ilgilendiren konu ise, Yüksek öğretim Kurumunun teşekkülünden
sonra bünyemizdeki değişiklik sonucunda bizi etkileyen biı oluşum oldu. Eskiden
kiirsüler varü, hocalanmz varü, sonradan bu sisbm yök tarafıııdan kalünlü ve bi-
lim ve anabilim dallan diye bir şyler çıku. Bize gelen pek genç ve çtknez bir kurum
olduğumuz için -bilmiyorum diğer kuİumlara ne dereceye kadar soruldu veya sorul-
madr- her ne hal ise, bize YÖKlen gelen örgüıleşmede bizim böliLnün iki anabiüm
dalı olduğu ve o anabilim dallannda da bitim dallannın bu şekilde uksim edildiğini
öğrendik. Miisaade ederseniz sizin deyiminizle yaıısıda gösıereyim.

-Efendim burada görüyorsunuz, işıe jeodezi ve foıogrameri, jeodezi o kadar
müıevazi ki kendisinden başka bilimdalı bağlanmamış, anabilim dalı olarak jeodezi
ve biftek bilim dalı var, o da gördüğünüz gibi jeodezi. Foogrameriye gelince, mez-
hebi gen§, fotogrametriyi aldığı gibi, kanografyayı almış, topografyayı alın§, haıa
ve dengeleme hesabını da bünyesine almış. Biz 8 soneden beri işte bu şekilde
örgüttenmiş bir bölümü yürütme durumundayız. Başka da dersimiz yokmuş.
Gerçekıen bizim mesleki ders sayımız aşağı yukan 3o'lara vanyor. oysa buıada
görünen bu kadaİ.

Şimdi zamanın azlığı nedeniyle özetlemek durumunda olduğuma göre yansıda
bir başka ömek güelim. Görüyoruz, up 29 anabilim dalı, bizimki de yukanda
görünüyor, yansı buna imkan verdi sevindim. Diş hekimliği 5 anabilim dalı ve 5 bi-
lim dalı. Dikkat edersek, 5-5, 6-?, 3-3, !3_18, 17_33, 13-16 diye gidiyor. En alıa bize
geliyor,2-5 fakat bize gelmeden önce... Dikkat edersek burada bir gerçek çıkryor,
bizler için her ne kadar üzücü ise de, ama gerçek geıçekıir, dikkat edersek, sosyal,
edebi, sağlık bilimterinde anabi]im dalı ile bitim datlan sayılan hemen hemen İşit"
Teknik bilimlere gelince, 8b ka§ı 20, 2'ye karşı 9, 2'ye kaışı l4... Bu şekilde 6ir
paradoks, çelişki diğer ana bitim dallarında yok, diğer branştarda yok. Bu bize neyi
gösteriyor? Biz ıeknik elemanlann gerçekten ileriyi çok az gören, eırafını, biraz
sağına soluna bile bakamayan kişiler olduğumuzu gösıeriyor. Şimdi haurınza bu-
nun ne sakıncası var diye gelebilir: Varsın anabilim üh iki olsun, bilim dah da 14
olacağına 5 olsun. Başlangıçta gerçeİrcn kimse farkında değildi, bizde faIkında
değildik. Ama başka bir şeyin faıkında idik. Bu bölüm şekli ile bizim eğidm ve
ö§cümimizin sağlıklı yürüülemeyeceğinin farkmda idik, En genç kurum olmamıza
rağmen, biz diğer meslek grubu aİkadaşlanmızı uyarmaya çalmı$rk, dedik ki: Gelin
bunu oıurup görüşelim, konuşalım, değişürelim. Şimdi bu neden böyle olmuş?
onun üzerinde durmuyorum; ama bu böyle olır.ıuş. Biz birinci sınıfıaki öğrencilere
ölçme bilgisine başlaüğımz zaman kendilerine haıalardan söz eder2. Tabii sebepleri
vaı, deriz ki: lnsanlar haıa yaPar ve bu habıafln sebepleri vardu. Yani sizin an-
ladığınız anlamda haıa değil, ölçüıerde haa vaİdır hesaplamalarda haıa vaıdır, ölçü
haalarının -biliyorsunuz hepiniz meslekdaşımız olduğunuza göre_ Onemi çok
büyüktür. Ben öğrencilerime derim ki: Biz ölçme mühendislerinin diğer mü-
hendislere olan biı üsıüntüğü vardır. Biz hata yapacağımızı peşln peşin biliriz.
lnsanlar hatadan ari olmazlar; ama bizim oraya uİtilnltlgllmtl, şrOri Onlar l,"tu
yapuklarınln faİkında değillerdir, biz hata yapüğımızın faİkrndayız ve hatamızın
mikunnı ölçmek, betirlemek ve de en iyi urafimız, biz batamızı itiraf etınek duıu-
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munüyız. Ölçüntin sonuna yazanz, artı eksi bu ölçü şu kadaı hatalıdır deriz. Ama
biJnu başka mühendis branşlan yapmaz

Şu halde, haıa kaçınılmaz olduğuna göre, geliı yapılacak işler nedir bizce, ha-
tanın kEakterini bilmeİ, diizeltilebilenleri diızelunek diızelıileıneyenleri de işıe öyle
açlkca belinmek. Bir hata yapılmış, amacımız buıaü halalıyı suçlamak değil; ama
bugüne kadar bu hatanın dlizelıilrnemesi liif suçtur. BunÜ düzelımeye çüşıyoruz.
Bunu diDeltmeye çalşmalıyız, geç kalm§tr. Bu bakmdan odamum desıeğini iste_

rim, bu bakrmün meslek aıkadaşlanmızuı bu konuya eğilmelerini arzu ederim, çok
goç kaldtk. Şimdi öneri nedir? Öneriye gelmeden ewel, bu bize başka biı sorun ya-
nıımıştrİ. YÖK, önce bunlan beliıledi, kimse farkmda değil ne olacağının, ne zaman-
ki sıra kadrolara getdi, her anabilim dalına bir veya iki ıane profeiör, ikişer tane
doçent, beşer veya sekizer tane araştırma görevlisi kadrosu vermesin mi... Böylece
bizim bölümümtlzün kadro durumu orıaya çüu.

Bu vereceğim ömeği, sadece Selçuk Üniversitesinin mühendislik mimaılık
fakill@sinden alöm ve öyle ıahmin ediyorum ki, dlğer böliimlerimiz dö bundan daha
farklı değillerdir. lnşaaı mühendisliği: hofesör 6, 12 tane doçent, araştırma
görevlisi. Aynı şekilde makine bölümü, 6 Profesör, 12 vesaire.. olayı sadee
mühendislik kuİumu oıaİak görmeyelim üye biİ de edebiyat fakültesinden bir ünek
aldım, maEmatik bğlümü: 6 profesör, 12 doçent, 15 yardımcı doçent,30 une
araşurma görevlisi. Fakat bizim Mlüme gelinc€, jeodezi ve fotogrametri nc kadar
müıcvazi: evet ben derdim harita mühendislefi müıevazi olmak zorundadıı, çünkü ha-

ıaslnı bilir, ama bu kadar da değil;2 profesör,4 doçenı,6 yaIdımcı doçenı, 16 tane

araşurma görevlisi kadrosu, Bunlar öngörtilenler, Bunlann içinde kısıtlananlar vaİ,

açık olmayan kadrolaı vaı.

Şimdi gelelim bizim üniversiıenin ıutümuna. Üniversitc yönetimi bunu
görüyor, bakıyor, "Allah Allah bu kadar komik bir bolüm var, 2 ıane de profesör kad-

rosu vaı, bu bile kendilcrine fazla" diyor, profesöI kadIosundan biıisini de alıp başka

bir yere veriyor. Kaldık biz tek profest r kadrosuııa. 6 doçentük, hasbetkadcr orada bi-
rikmiştik, bir tek profesöf kadrosu var. Zaten bu işten ümidimizi de kesmişdk.
Içimizden bfu tek Hüseyin Bey arkadaşmtz ümitliydi, o hazırlık]aİını yıitrütmüştü.

Çünkü bu kadIo sıklığında kimsenin profesöı olması da söz konusu dcğildi; ne za-

mana kadar? 3454 sayılı, bizim için değiı ıabii kodamanlar için çıkanları bir kanun
vardı, ondan yararlanma bize de kısmeı olacak diye düşiinüldü, arkadaşlardan mürdcaaı

eden oldu, Hiiseyin Bey arkadaşırnv profesör oıdu, fakat kadm yok. Şu anda kadrcsuz
profesördür arkadaşımız. Şimdi münakaşası yapılıyor, aylıklı profesör mü, kadrolu
profesör mü, vesaire... O da ayn biı konu.

Şimdi durum bu kadar acı. Bu durumda bizden veya herhangi bir yerden yet§en

bi, genç aıkadaşımz nasıt, hangi akıtla gelir de akademik kaıiyere ıalip olur. lşte bu

da isabesiz işlemin son perdesi. Çok teşekkür ederim, sağolun. (Alkışlaı)

PAI.GL YiJRÜTÜCÜSÜ- Sayın Ergin'e biz de ıeşekkiİ ediyoruz. son ko-
nuşmacımız Haldun Özen.

Konu bu kadar dağıldıktan sonra, acaba genel olaİak haİita mühendisliği
eğidmini nasıl değeIlendiriyor? Herlul& biİaz üsı düzeyden bakmak gerelecek.
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Dr. Haldun ÖzEN- Teşekkiır ederim sayın Başkan.
Sayın Başkan, sayın arkadaşıaİ, ben bu konuşmalardan sonfa izin verirseniz

konuşmamı biraz sohbeı çevresine otufımak isıiyorum. Baştan söyleyeceklğimi bi-
raz dpğiştiıerek. Üniversircde olan aıkadaşlanmı dinlerken eski günleri anımsıyorum.
Zaıcn olacağı buy(u. Yani görünen köyün kılawza geıeksinmesi yokıu. Aİna çeşitli
nedenlerle köy kimine biraz yakında, kimine biraz uzakıa 8öriınüyordu, bazı
farklılıklar vardı. 12 Eylall'ün üniveısitesi bu işte. 12 Eylül, üniversiteyi iiniversir
olmaknn çıkarü. Bununla üniversiıe içinde değerli aıkadaşlanmu yokfur, yapılan
çalışmalaİın değerıi yanlan yoktuİ demek istemiyorum, öncelikle onu beliırneliyim
ki, işin bu yanlan Allahıan ki hala var. Her şeye ka§ın var. Bütiln bu zorlamalara ve
alodemik olmayan sınıfIamalaıa kaışın, sınırh da olsa buıada bazı şeyleri
konuşabiliyoruz. Ben bir şeyi merak ediyorum, arkadqlanm yanıt verip veımemekıe
öZgürdürler. Burada konuşulanlar şu veya bu biçimde bölümlerinde veya
üniversitelerinde bir tarüşma veya değerlendirme konusu olabilir mi? Öyle bir olanak
var mı? Eğer öyle bir olanak vaısa çok iyi oluı diye düşiinüyorum.

Aslrnda ben kamu sekıöründen, özel selıörden ve eğiüm sektöriinden sonra al-
ıematif sekıörüm, ben döİdğncü sekürrüm. Ben hepsinde çalışmş birisiyim. Şimdi
özeı sektördc gibi görünüyorum. Afkadaşlanmızın değindiği pek çok sorunla biz de
başka boyuılarda uğraşıyoruz. Yani mevcut, konuşmıüaıdan farklı noktalaıdarı yak_
laşacağımı beliflmek isıiyorum. 12 Eylül Tii* Dili Kurumunu kapaıu. Biz o zaman
Türk Dil Kurumunda çalışıyorduk, l2 Eylül pckçok kimseyi iiniversiıede çalışamaz
duruma gcdrdi, biz şimdi BlLAR'da eğiüm seminerteri düzcnliyoruz. ı2 Eylüı'den
sonra, yalnız üniversitcde değil, ülkemizde pckçok temel haklar ve özgürlükler
krsıdandı. Biz lnsan Haklan Demeğndeyiz. l4O2'likle Komisyonu seketeriyim ben,
ünivcrsie ile bağımıZ sürüyor.

Sayın Nuri Ergin çok kadirbililik yaptı, eski meslekda§larımv ı andı, eskiden
bu işleri bcn yapardım o bcnden öüice davranü, çok iyi oldu; fakat ben bilmiyorum
yanlış mı anladım, işin içine bir Abdulhamiı Han girdi, o haIiç bütün sözlerğ
kaırlıyorum.

Doç. M. Nuİi ERGIN- Abdulhamit Han değiı, AMülaZiz zamanından iübaıen.
Bizim haliıa çabalan l980'lardan başhyor, o bakırndan oradan başlaüm, çilnkü o za-
mandan geliyor Şevki Beyle, Zeki Beyle, Abdunüman paşalaı. Bizim ilk pirimiz
Tiirkiye için, yun dıştnda öFenim görtip harita müendisi veya şey olarak asker apo_
leti alırnda ilk harita hizmetlerini Türkiye'de yfuüıenler, o bakrmdan oradan
baştadım.

Dr. Haldun ÖzEN- Şu nokta çok önemlidir; hangi koşullarda olursa olsun, bu
mesleğe emeği geçen insanlann yeri geldikçe anılması gerekir. Böyle bir geleneğin
başlaıılması ve yaygınlaştınlması gerekir. Mesleğin birikimlerinin, böyle biı ıemel
üzerine oıunuıması gerekir. B€n özelıikle iki meslekıaşımızr anarak sözümün
kısmını bitirmek isıiyorum. Biri Maciı Erbudak'tır, birt Atilla Güler'dir. Biri bu
mesleği 40 yıı önce kuran adamdır, tabii Mümıaz Tarhan'tar, diğer hocalanmz hep-
sini anımsıyorum, Nuri Bey söyıediği için ıekraİ euniyorum, arna Macit Eöudak ol-
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masaydı bu iş yok[ı, bunu böylece bilmemiz gerekiyor. Bu çok belirleyici bir nok-

ıadır.
Öbiirii, mesteğimiz yüksek öğrğtim kademesinde çatışmaya başlarken kufulu§a

başlafken doğan bif başka genç meslekdaşımızdır. Geçen yıl aramızdan aynlan, Çok
onemli kaıkılar yapıyordu. Umarım ki bu diızoyde yeni meslekdaşlaı yetişıiıebiliriz;

fakat görüyorum ki, üniveısitelerimizin, böliiümlerimizin koşullan çok iyi değil, Ta-

bii yapıaoiıen şeyler vaİdır; ama biİ noktayı çok iyi vurgulamak gerekiyoı, kusuru

kendimizde arayalım, sorunlanmzı sapİayalrm, gıicümiizün yeı,ıiği oranda kaİkımızı

koyalım. Sayın Milli Eğıim Bakanı ç*ryor, bize uzun uzun Milli Eğidmdeki nok-

sanhklar, sorunlaı, anlaüyor anlatıyor... Biz biliyoruz kardeşim, sen ne,yapıyorsun

Miıli Eğitimi düzeltmek için. Ünivenitelerde olanakların sınırlı olduğunu biliyo-

rum, ;a arkadaşlaİıma öyle biİ genel soru yönelEnek istiyorum, Yarıi kaıkılannı

somuılaşursıntar.insanlar pek kendilerini anlatmak istemeyebilirlcr, ama ünivefsiE,

de geıçe-l«en kaıiı yapıyorlaısa -umuyorum yapıyalaıdır- orılan somutlaşurmak ger-

ekiİor, onlann izinde ytirümek gerekiyoı, onlann çevresinde kamuoyu.yaıaunak ger,

etlyor, o amaçlara, o İedenere beraberce yiidmek g€rekiyor, Liselerderı iyi öğrenci

gelhiyor. Gelln,Uzerinde biz ne yapabiliyoııız? Liseleıden gelmo dedim de, birgiin

Üna Öumnuriyet Gazeıesinden dediler ki: "Üniversitcler açılıyoı, her meslek için bir

yazı yayınlıyoruz, sen de bir yazı yaz" Hafia Mühendisi miyim, kadasro mühendisi

.ivirn, j.j"ri mühcndisi miyim, foıogrametıi mühendisi miyim?.Hangisini nasıl

anLsam; yazdım bir yazı da uzun uzun düşündtlm, bayağı güçlük çekıim,
AT 

'sorununa ' 
değinerek geçmek isıiyoıum- Bunun gündeme getip

çözümlenmesi için tanışiralann başlitılmasında yarar olduğunu sanıyorum, Vakti

zamanında bcn;e biraz üniversitcde çaf,şt,. -13 yıl- üniversiteye niye gitdm? İlle

gcl dediler, ben gelmcm dcdim. Ben üniversitede şu konulaı gündcme gcliyorsa ve

6unlan serbestçe anlatabilcceksem gelirim dcdim. Nedir o? Kad,§İro bilgisi, Nedir o?

lmar planı uylulamasr. Ncdir o?'Bizim "Kamu ölçmeleri" adını ukuğımız diğeı

ronulaı. lleslctOaşı meslekdaş yapan, meslckdaşı diğer mesteklerte ilgili, ilinlili,

korkusuz duruma gedıen çcşitli konular
Kısaca birini değirımek isıiyorum. 1970 yılında üniversiteye gittığim zaman

"Olur" dediler; ama şğle bir şy yaptılar. onu da hemen söylemcliyim, bcnim isıe-

diğim derslcri programİara, isrcdiğim içerikrc ve ist€diğim boyuıa koydular ve ondan

so"nra gel djile; çok güzel, mecburi giıtim. imar plaru uygulaması üniver-

siteleriİıizde ders olarak İlk kez bOyle başladı. Sonra diğcr bölümlerimize yayıldı,

şimdi hsr blümümüzde var. Bunun gibi noksan otan diğer konulaİ. a değinmek iste-

.iyoa.. Sadece bu ömeği vermemin nedeni şudur: o zjmanlaf öğrenci arka-

dİlarımızla sınıfta bu konutan çalışırkcn çoğu soradı; "Hocam ne biçim şeyler an-

lauyorsunuz, buntar bizim ne işimize yarayacak?" çünkü pratii yaşamda onun hcniiz

g.ç"ıiıigı y"t .i rudaf kanıtlanmamışu. Böylc pekçok konu var bugün mühendislik

6üeıei o" uunı*n arasında. ömek olarak verebiliriz.Tabii üniversi@ bccerebildiği

Üar bir adım önden giğnek zorundaydı. Çok iyi şeyler yapamadık belki ama, bir

başlangıçır, dlğer tonJarda da böyle yeni şeyler gündeme.gelmesi gerekiyor, Arka-

aaİlarİıİz'OeğnOiler, özeltikle vurgulamak istiyorum; bilgisayar destekli joodezi

,"yu fotograrn'"t i. Bitgisayar desteİli haıita vc kadastro mühendisliği, ng de,scniz
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deyin. Bu (onu eger üniversiıelerimizde yereri kadaİ ele alınmıyorsa, bun-
dan çok değil, 5 yıl sonra ikinci sınıf bif meslek olmaya mahku muz.7-aıon uka-
da§Iaı şikayet ediyorlar, yeteri kadar ilgi yok diye; o zaman biisbüttın açmaza giİer §,
başka insanlar bizim aıanımıza el aıaı. Bunu söyıerken, mimarlaıla ilişkiıerimizi de-
izin verirseniz kısaca değineyim.

Bazı mimaı arkadaşlanmız, inandülanndan değil de, imar planı uygulaması
alanınn soı yıllarda çok gelişmiş olrnasuıdan da eıkileneıek, ''Yüu bunun aü imar,
mimar, galitn ilgisi var" diyerek, ıabii öyle diyerek, çünkil bif şey bildiklerinden
değil. Bu konunun kendi konulan oluP olamayacağına yakfuim cöstermek ist€rler
çeşiü girişimlu vardır örcden beri. Özellitle başka meslekleiıe iı6timiz oıan aıan_
larda çok ıitiz daıranmak zorunğayız. Neresi bizim mesleğimizin alanıdır, neresi
değldir bunu neı sapıamak zoıundayız. lmar pıanı uyguıamaiı alanında bunu hç be_
raber, herkesin kaıkısı ile zamanında 1apabilmiş otdum, rastlanıılann de e*isiylİ biz
sadece üniversiıede dersini başlatmayı becerebildik. onun dışında diğer eıkinlikler
Vaf.

. . Diğer konularda da böyle davranmazsak bilgisaylar destekli tüm hizmeılerimiz
gider. zaıen gidiyor, başla&, çokıan başladı. Halbuki, arazi bilgi sistemi dediğimiz
sisteme ilişkin tüm hizme er, bilgisayar desteklisi, desteksizİ şusu, busu, bütiin
dünyada hariıa miihendisliği alanı dediğimiz a.Ianın hizmeılerida. Ternoığit gel§me
mühendislik alanına girerken öncelikle bu alanlaıdan girmiştir. Kentsel yönetimde
olsun, kırsal aıazi düzenlemesinde otsun, onun dışındaki dlger lleılşim ve bilgi sis-
temIeıine ıemel oluştuıiıada olsun, daima bu mİslek salıİp olaUlİiıse Türkiye'de
ıemel işlevi görecektiİ. Gecikmeıeı oıduğunu görüyorum, onun içinbu noktaya da
böyle değinmek istiyorum.

Bana göre tcmeldeki sorun nedir? Arkadaşlarımızın söylediğini dünkü bir
sözümle bağlann kuraIak biraz somuı, biraz soyuı bir çerçer"y" ounirrı. irtiyo...
Yüksek öğfeümde mesleğimiz kendi kendini llretrnenİn yolunu bulmazsa işler kötU,
Ne demek kendi kendini üretrnek? Üniveısitedeki akademik kadrolanmn, geüıç külİo-
laıla beslenebiliyor mu? YanıL hayır; böyle söylendi. Genç kadıolaı, akademik
özgürliik ortamrnü her türlü aİaştırma ve bilgi iircıimini, bilği akıanmını yapabili-
ygr.mu? A.rkad9llaıımız "Yapamıyor'' demediler, ben söylğeceğim, nedenini de
söyleJğeğim, "Yapamıyorlar, yapamazlar'' 6 ay sonra l yrİ sonra İalıo5u yenllene-
cek..Yaİdımcı doçent en çok iki yıl sonra kadrosu yenilenecek. Böyle bir akadeınik
özgiiftük onamı olmaz aİkadaşlar. Kaldı ki Türk personel sisteminde _böyle
söyı.eT.ey9 de ye&iliyim, çünkü o 

_konuda özel bir;ğidm de gördiim ben hep

]!s]$lmln ,reı.ıalndaki 
alanlarda çüşmayı sevdim- bofle bir dtıİn yoktur. Böy!İ

bır şey. yenilerde başlıyor, Anayasaya aykın olduğu anlz§ıldı, sözbş;eli personcl
dendi, kamu 8örcvli]erinde dendi, anışıııyoc ama bu lini;e§ileıerde i9sı'deı beri
bu re7alet_var hiç ssimiz çıkmadı. Bunun ıez elden düzeıtiImesi gerekiyor. Ne olcu
tiniversitelerde? Nuıi Beyin kadıo lisıesine göre kaç kişi, 2 proresdr, a Oçenq gerlye
temel kadro yani bu 2 profesör 4 doçent kalıyor, altındaki 

-16 
ıane yaıduncı doçent,

16 aıaşıırma görevlisi.. Her neyse sayılar İınırlı da otsa bunlar geçici personel,
bugün vaı yann yok. Yani üniversie alademik kadıonuzun altı yolk.'Bunlaı genel
sorunlhr ama, özelde haıih mühendisliği alanınüki yiiksek öğretlrİİİiıylıt olçuC" ,"
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olumsuz yönde e*iteyen sorunlaı. Onun için bunlara değiniyorum: alu olmayan

bir kadro vğ olanı ü geçici olan bir kadıo. Haıgi koşullaıda araşunna yapiıcak ben

size söyleyim: Seçeceği araşlrrma konusunu seç€rten anlır mıyım, aıılmaz mıyım?

Diye düşünmek zorunda.
Tabii bu çerçevede mgsleğin tiniversite ortamında kendi kendini yeniden

tiremesi çok sınırlı ve zordıır.
Kısaca üniversitedeki çı:vre koşullan diye bir bağlanu yapmak istiyorum. Çok

şeye değinmeyeceğim, ama tıniersitelerde akademik özgiırliik orİamının bulunması

gerektiğine değinmek istiyonım. Akademik öz8tiİliik ortamr, özgairce, bilimsel bilgi

üretme onamıdır. Böyle bir oİlam üniversitelerimizde yeterince yoktur. söyı€diğimiz
koşullarda bu nedenlerle yoktuı, burada zaman darlğı nedeniyle değinmediğimiz ge-

reİçelerle de yoktur. Bjn size bir küçiık örne( söylemek istiyorum. YÖK, 1982

y ında bııtun üniversiıelere bir genelge göndermiştir .Ben biı üniversitedeki biı uy-

gulamayı biliyorum, şu şu şu kiEpları kütüphanelerinizden çıkarın, imha edin

oemiştii. o zaman benim bulunduğum 0niversitede -adınl da söyleyim Karadeniz

Teknik Üniversitesinden- bu kitapıar küıüphaneden alınmışur ve yakılmışür. Böyle

üniversiıe olmaz. o kilap Said-i Nursi'nin kiubı da olabilir, yakılamaz. Gerekli ise

üniversiBde buıunur. Araştrlma için biitün kiıapıar, bütiin dergiler ilgililere açık

olur. YÖK ne yapmış, ben bütçe görüşmelerini izliyorum, çok övllnüyorlar,

YÖK'ün buıunduğu yer de, Ankara'nın uzak bir bölgesinde, büyiik bir kiEpıık kur-

muş, dünyadaki İitaplrUu.l, ilgiliymiş. Kardeşim senin iinivefsitelerine kaç dergi

gelİyor ve hcr yıl kaç kiıap alınıyor? Büün üniversiteler bunlafdan şikayetçi, Arka-

daşlanmız betki de zaman darlı§ nedeniyle de§nemediler.

Bu konuya ilişkin bilgilere değinmeden, buradan bif nokhya geçmek isüyo-

rum, o da güvenlik ,o-ştrrrr,*, konusu. Sadcce genç kadİolann Enü 6 ay, I yıl,2
yıl gibi sü;lerle kapatılmıyot,, güventik soruşOrması dcnen bir yolla da kapautıyor,

§o,İo nct ola-k sOyluyorum afkadaşlar, bu bcnim çalışma alanım şu anda insan

Aakhn Demeğinde, güvenlik soruşturması yönetmeıiği şu anda mevcut yasalarımza

aykırıdır. Hiçbir yasada yeri yoktur. Sayın Başbakan da böyle bir güvenlik

*.ştr.."r, yoneuneliğinin hangi yasaya dayandığını bilmediğini Türkiye Büyük

Millet Meclisİnde söylemişü,; ama kendisi böyle bir yöneuneliği, eski yönemeliği

kaldırıp yenisini düzİnleyerek gene yürürlüğe koymuşhr. Gizli olan bu yönetmeliği

biz bilİyoruz, hokes bitiyor, basında ü yayımlandı. Üniversiıe akadğmik kadıolan

için göreve başlamada, yaıdııncı doçent olrnada, doçent olrnada ve profesör olmada

gtlr"-nllt *.şİo*ası vardır. Akademik ö2gi.lılirftle uzaktan yakından ilgisi olan bL
iş değiıdir, aynca yasaı değiıdif.' -lkinci -husus, 

Türkiyİ Cumhuriyeti, Uluslararası Çalışma Örgütü ile ilgili ola,

rak eşi i sözıeşmelefe imza atınış bir ülkedif. lıl sayılı ILo Södeşmesi, mesleğin

ve hiİmetin g;rektirdiğinin ıiışında ayırımcılığa karşıdır. Bu yüzden ILO toplan-

ulannda, gerek 1402'likler sorunu için olsun, gerek bu tiif uygulamala konusunda

olsun, Tfukiye eleşürilmeketlir. Bunun, öncelikle üniversitelerdeki uygulamasının

Bmamen orıadan katdırılması gerekir. Aynca da genç kadİolann süfokli çalışabilir
biçimde atanması gerekiİ.

BiI iki ciımi ile bir bağlanu yaparak bitiİeceğim; o da Emel insan haklan belge-
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leridir. Temel insan haktannın birçoğuna Tiırkiye cumhuriyeti imza aünıştır. Bun_
Iar da, gerek genel olarak eğiüm konusunda olsun, gerek özel otarak yıiksek öğeüm
konusunda olsun, bazı ıemel haklar vardır ki, aİademik özgirrıiikleri Ğsı€kleyici
tıaklaıdır.

Bir nokbya değinerek bitiımek isıiyorum. İnönü'niin Cumhurbaşkanlğ za-
manında 1949'da imzalanan bir insan haklan belgesi vardır, ona bağlı kararda insan
haklannın, ıemel hakların ve özgüİliıkıerin büıün öğİedm kademeıerinde öğeıim,
eğidm ve ıaruşma konusu yapılması istenmektedir. Ben bunu çok yararlı bir nokıa
olaıak görüyorum. Bütün üniyersiıeleıde -bizim mesleğimize ait bölümler de dahil
ötsenilebiliİ ve ıaİuşılabilir olmasını diliyğum. Çok ıeşekki.iİ ederim.

PANEL YÜRÜTÜcÜsÜ- Teşekkür ederiz Sayın Özen. Özeltikle
üniversitelerin bugün içinde butunduğu düumu çok genel çizgileri ile yansııtınız,
Teşekkiir ederiz.

Akademik özgürlükıen bahseıtiniz. Sırası gelmişken_birkaç cümle ile bir ek-
lenti de ben yapmak isüyorum. Gerçekıen bugün üniversielerde İğer nitelik sorunu
varsa başka faktörlerıe birlikıe üniversiıelerde; başka sözciıklerlğsğyıiyeyim; bazı
mekanizmalaıırı çalışmamasından da büylük ölçüde eıkilenmekıediı. Bunlar nelerdir?
Bu mekanizmalar: Karaılann oluşıurulma siireci çok önemli. Şimdi üniversitelerde
bir rekıör atanıyor, bu sanki bir lise müdğrü, yahut ilkokul mııdurtı gibi tısıten aşağı
bir karar mckanizması oluşuyor; yani, Rekör ne derse Dekan onu gerçekleştirm&
zorunda, Dekan ne derse bölüm bEkanı onu gefçekleştirmek zorunda. Bunun alter-
naüfi ncdir? Bunun altematifi: Bu diizenlemeıeden önceki sağlıklı üniversiıe diizeni.
Bu şuydu: Çok önemli üniversite çalışmayan veya sadece öğrenci olarak bulurıan ar-
kadaşlarınıız bunun ne derece önemli olduğunu anlamakıa güçlük çekcbilirler; ama,
son dcrcc€, ünivcfsitcnin sağlıklı bakrmdan çalışmast açısmdan son dĞrece önemli bir
konu: Karaı mekanizmalarının kurallaıca ve Danışma Kurutlan değil abi, İcra-i ku-
fullar, Fakültc Kurulları, Fakiilte Yöneıim Kurulları. Bugün de varlu isimler; fakal
bunlar; icra-i yani kesin kars.r yeren küuuar değil. oda iöriişüliiı karar bile alınmaz
ve bugün bakın bu düzenlcmelerden sonraki butün kurut kararlanna bakın, hemen
hcmen hiç birinin alıınü bir muhalefet şrhi göremezsiniz. Böyle karar mekanizma-
la.rr olmaz. Oysa eski kurullarda, pek çok şey tanış ır arkasnİ sayfalarca m uhalefeı
şcıhlcri yazılırdı. Bunuıİ nedeni? Gayeı ıabii, isabeıli kararlann vİrilmesi. Bu karar-
lafln ancak, bqyle mekanizmalarIa oluşur. Gelecekte inşallü bu mekanizmalann ye_
niden sağlıilı kunılacağrna inanryorum.

Tekar bu vesile ile Haldun Özen'e leşkkür eiiyorum. Dinğicilere yeeri ka-
daı zaman kalüğını sanmıyorum; ama, yine de saat 12.3Oh kadaı, &nleyici; özellikle
genç arkadaşlaİün, Harila Mühendisliği Eğiıimi sorununa ilişkin ileştirilerini,
göriışlerini, alıını çizecekıeri sorunları ve çözüm önerilerini rica edeceğim. yalnız
daha fazıa konuşmacının burada söz alabilınesi için buada kısıtlamak durumundayz;
mesela 3 dakika civannda kısıtlarsak herhalde yaklaşık 10 kişinin burada göriiş b€-
lifl.mesi mümkün olur.

Birşey islirham ediyorum; Sayın Ergin'in galiba küçük bir nou var. Biriki da-
kika içinde bu şeyi eklemesini istiyorum, lüıfen. Buyurun Sayın Ergin.
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Doç. M. Nuri ERGIN (Y.Ü.)- Efendim, çözüm önerilerimiz de b9raber getir_
memiz arzu edilmişi.i ben :zaman darlığı sebebiyle zaten çok şey söyleyecekdk.
söyleyemedik, kusura bakmayın. Bu benim ana bilim dah ve bilim dalları
bakrmından ayınm konusunıla bizim dalı ve bilim dallarlr bakımınün ayınm konu-
sunda bizim bölümün bulunduğu eğiİm kurumlan ile biİlikte ıartışılıp, sonuca
vanlması için bir öneri olarlak önerdiğim şekildir, bunu size Ekdim eıınek istiyo-
nlm.

PANEL YÜRÜTÜcÜSÜ- Tcşekkür ederiz Sayın Ergün, Eveı,, burada çizilen
çeıçevc içerisinde, kişileri ve kurumlalı hcdef almakszın görüş bildirmek isteyenlcr
ve konuşmacılara soru sorma( istiycnler; lütfen işaret buyursunla. Buyurun Hüseyin
Bcy.

Sayın Uğurlu siz söz hakkınzı dün fazlasıyla kullandınz; acaba ben sizden rica
etsem dc genç arkadaşlaf lchbe feragat edebilir misiniz? Çok teşekkiirler, mutlaka il_
ginç şeyler söyleyecekiniz; ama, genç arkadaşlara söz versek daha uygun olacak.
Teşekkür ederim. Buyufun Hüüseyin Bey.

Hüseyin BAŞAKLI (Ankara Tapu KadasEo Böıge Müdıirlüğü)_ Her ne kadar
harih mühendisi olduysam da daha yeni mezun olduğum için bazı şyler sıcak kaldı
o }üzden değinmek istiyorum,

Öncelikle, liseden gelen öğTenciler ıiniversitelerde nasıl görüıüyor; o konuda
bilgi vermek istiyorum.

Bir hocamız aynen şu deyimi kullanmıştı: "Sizler, bize dewedilen birer en-
kazsınız, uçurumdan yuvarlan:ın bir araba biz de ona biriki ç€kiç vııup mezun ediyo-
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P^NEL YÜRÜnjCÜSÜ_ Bize bir açlklama yaparmısınz?

Doç. Dr. M. Nuri ERGN (Devamla)- Gğrünüyor belki arkadaki arkadaşlaı
göremiyorlaı, bu duruma göıe arkadaşlar; 8 Ana Bilim Dalı oluşmaka ve bilim dalı
olarak da ıihmin ediyorum ki; l8_3,4_7, lGl3, l5-18, 20-22 bu en aşağrdaki uzak_
ıan algılama ve folo yorumlıuna bilimi diye adlandrılan ana biıim dalı konusu, be-
nim edindiğim bilgiye g{rre bundan 2 yıl. kadaı önce; 3_4 bilim kurulu
mümessillerinin ıoplanıp da üzerinde anla§amadıklan bir husustur. Ben ona da he-
men kısaca değinmek istiyorum. Biraz önce gösterdiğim;29 Ana Bilim Dalı, ?5 Bi-
lim Dalı ömeği karşısında neyi paylaşmadığımızı ben anlayamadrm. Yani, bir Ana
Bilim Dalı fazla olmuş veya eksik olmuşun münakaşası niçin yapıldı iki sene önce,
buna bir anlam vercmedim; ama, bcn dc yeni öğrendim bu konuyu. onun üzerinde
bcndo yokıu bu, benim öneri]nde. Duyar duymaz ekledim. Varsın bir ana bilim dalı
fazla olsun, niye öbü( bilim kurulundaki meslekdaşlarım bunu kabul edemediler
buna da bir rnlrm veıemeiim-



ruz." Daİıa sonra bazı şeyleİ vaİ me.seIa; öğencinin araşğ.rma yapmasına daif. l,abo-

raürvarlüda falan, öğreırnenlerimiz her ne kadar izin veriyorlaİsa da gene de ufak te-

fek bazı. ("Duyulmuyor" sesleri.)

Hüseyin BAŞAKLI (Devamla)- Mesela, en ufak bir ömek vermek gerekiısei

öğeunenlerimiz derdi işte, aleılerle rah4 çaıışm, ömek yapın, bizim verdikleıimide
yeıinmeyin. Ben aynı zamanü Tapu Kadastro Meslek Lisesi mezunu olduğum için.
bir senc de Devlet Dairesinde çalışuğımdan meraklı idiml inerdim laboraruara bir T2
alayım, bildiklerimi daha gelişıiriyim, o giin 8ördiiklerimi daha perçinleyim: ancak,
laboİatuardan T2 almak için böIüm dışında laboratuarda çalışan memuıun iznini al-
mak gerekiyordu ki, bu pek mümkün olmuyordu. Gerçi o zaman aramzda miinakaşa

çıloyordu ve yine poligonlar veya bir kur le.sis etmek için bazı ufak tefek araçlar ger-

ekiyordu ki bu da yine büyük miınakaşalar sonucu ve kendi cebimizden yani, kendi-
miz alıyorduk messla, poligon kazıklannı, çivileri şunları bunlan, boyalan hep

şunlaıı, tüm masrafları kendimiz; ıabi, ufak tefek şeyler ama, yani bunlarla meşgul
olmamamz gerek diye dii§üniiyordum. ("Duyulmuyor" sesleri.)

Hüseyin BAŞAKLI (Devamla)- Karadeniz Teknik. Yine bir; mesela, dediler ki;
eveı hocalaflmrz hep ka§ıda.

PANEL YÜRÜTIJCÜSÜ- Özıir dilerim, bir şey hatrrıaıayım. Teİrar ve sizden
sonraki arkadaş, lüıfen kişiıeri ve kurumlaı hedef almaksızın ve sonunu genel bir

çerçeveye yerleştirerek, genelse. Öbllrıürlü vakümiİ yemeyecek, özilr dilerim. Buy-
urun Hüseyin Bey.

Hüseyin BAŞAKLI (Devamla)- Şimdi bir de şu sorun var: Mühendislik, sadece
Haria Mühendisliği 8örsün mü? Görmesin mi? Mesela, bcn mu*avemet göİdüm,
dinamik, staıik onlann görülmesi yanında; onlann görülmesi taIaftanyım. Çünkü,
bcn biı makinc mühendisiyle, bir inşaaa mühendisiyle berabcr geldiğim zaman biı
meul yorulması nedir? denildiği zman, ben o konuda cahil kalmamalıyım. Yalnız
hocalanm, özel değil o bölümler -Geliyorlar, diyorlaİ ki; bizim size böıüm ve-
receğimiz, yani size ders vereceğimize bir sınıf yerine 10 tane bizim sınıfun den
verelim. Aslında size ders vermeyi isl.emiyoruzi ama, bu görev bize verildi ve bunu
biz yerine geıireceğiz. Yani, hocalar, bize başka Hlümlerden gelen hocalar ta baş@n
isteksizler vğ bu i$ekizliği bize en başında ileüyorlar. Bu konularda aİtık çöziimler
galiba. Teşkkiiır ederim. (Alhşlar)

PANEL YÜRamjcÜsÜ- reşr*iıı eaerız, saym Hüseİn Başklı'ya teşektü.
ederiz. Başka söz iseyen?

Buyurun, Gülay Gülıepi öğ,renci arkadaşımız, galiba öğenci açısından eğidm
sorununu irdeliyecek. Teşkktlr ederiz, buyuıun.
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Gülay GÜLTEPE ılKaradeniz Teknik Üniversiıesi Jeodezi Fotogıametri
Mühendisliği Böıümü 3 uııcü sınıf öğrencisi)_ Benim betitmek istediğim bazı şeyler
rıaıİ.

Güıay GÜLTEPE (Devamla)- Öncelikle sğyıeyeceğim bazı şyler için hoca-
lanmdan, biiyiiklerimden af diliyorum.

Bölümümüzde bazı dersler vü; ki, biz bu derslerin çoğunu vermekle
yiiktimlüyüz, şu duıumü öğrenci olduğumuza göfe. Örneğin; Jeodezik a$ronomi
dersi. Birinci dönem bu deni gördiik. En iyj şkilde çalışıık, veiıneye çalışOk. Kan-
linde derse hazırlanüğım bir gün, bPlüm başkanı hocamız yanıma geldi. Sınava
hazırlandın mı? diye sordrı. Evet hocam hazırlanöm dedim. -Peki dedi; okulda se-
ninde derslerin iyi olduğuna göre, asisıan kalmak gibi bir niyetin var mı? dedi. Ben
de o zaman şöyıe cevap veıdim. Hocam, herşeyden önce Jeodezik Asıronomi dersin-
den size konuyu açarak başlıyayım, Bu dersi ötseniyorum; ama, niçin öğrendiğimi
bilmiyorum: çünkü, y dtzlııa rasat yapma diye bir imkanım olmadı, enlem, boylam
tayini ezberliyerek sınava llirdim, büüin bunlaı doğrultusunda belki okuldan mezun
olacağım, mezun oldukıan sonra da asisıanı bırak, öğrenciıerime hele Jeodezik As-
tronomi dersine gifersem nı: vercceğimi bilmiyorum, onun için şu an da kararsızım."
dedim. Ne demek i*ediğinıi bilmem anlatabildim mi size ama, çok önemli oian bir
şey daha var: Bilgisayar diyoısunuz, |ngilizce diyonunuz. Tamam biz de bunlara is-
tekliyiz, öğrenmek isteriz, imkan yarattığınız ölçülcr dahilinde; ama, betki büyük
kurumlara kalmış bu iş, biı lngilizce oğrenimi. Bugün lngilizce kredisiz duruma ge-
tirildi. lngilizce dersi. Benim şnssızlığım, hazırtığı olmayan biı üniversiıeyi kazan_
mam bu durumda, hazıılık sınıfı olmayan bir üniersiteyi kazanmam. Neden büı,ün
iiniversi@ler aynı soviyeye geıirilmiyor? Neden, öğrenci üniversiıcdcn mczun olduk-
ıan sonra lngitizcı bilir seviyeye geıirilmiyor da? Mühendis olduktan sonra lngilizce .
bilmesi aranıyor? Benim şanssrzlığım İngilizce hazırlık sınıfı olmayan bir
üniversiteyi k^zanmaksa o zaman mezun olduktan sonra da yeıerli İngilizce kursu
verecek, eğiıimi verecek maddi imkanımın olması gerekir.
. Bir de şuna değinmek istiyorum: Bilgisayar dedim. Geçen döncm ikinci sınıfın

ikinci döneminde, bilgisayaı, uygulama dersimiz vaıdı. Tabi bu arada, aİazi uyguıama
dersimiz varü; derslcrimiz ,;ok yoğundu. Bilgisayar dersimizinde haftada bir saaüik
uygulama krsmı va-rdı. Bu hafkda bir saaün dışında ben, diğer deıslerimden çok
büyük bir özveride bulunaızık PC laboraıuanna gidecekdm, randevu alacakum; hbi,
bu arada bir de ramazın davalaıı çıktı. Orda bulunan hocam; "işte orucum, açl*tan
ölüyorum çabuk olun çocuktar" gibi bizi cendereye sokıu- Ne bileyim bunun dışında
bir sitıti şy. Ben bu tiir bir onemda ne kadar isıesem de PC laboratuvannda girip de,
diğer derslerimden yeıerli özveride bulunarak kendimi eğimeıne; bilemiyğum ne ka-
dar başanlı o|abilirdim, elinıden geleni yapmaya ça]ışım; ama şu anda özeIlikle de
geçen gün bilgisayaİ konusunda burada giylenenler ka§ısında çok yeıersiz olduğumu
anladım.

Bir de; izninizi rica ediyorum hocam. Sayın Andaç Beyin söylediği bt şeye
değinmek isıiyorum. lki yıl üniversite korosunda yer aldım, Elimden geldiğince sa-
naı etkinliklerine katılmaya ça[ışıım. Fakat, bunların sonucunda, müzik
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öFetİnenimden, miizik hocamdan; tinalıerin rastgeldiği, ikinci vizelerin rastgeldiği,
birinci vizelerin rastgeldiği zamanlaIda; inanırmpınız hiç bil destek göremedim. Ta
katkğk Elazığ'lara yarışmaıara giıtik, yanşmaıaİdan geldik finallerle kaİşılaş[k, hiç
bir hocadan destek göremedim. sabahıara kadar ders çalıştım, kalktım sınava girdim.
Alacağım not da belli idi, herhalde biraz bilgi birikimim vardı ki, geçüm. Bilemi,
yorum, yani bu tür sanat eıkinliklerini yapan öğrencilere de üniYersitede hiç bir

şekiıde destek olunduğundan yani; tarafıaı değilim, sanmıyorum, görmüyorum

çünkü, yok hocalanmızdan öyle bir destek gelmiyor. Teşekkiir ederim.

PANEL YuR{İnjcÜsÜ- TePkkfu ederiz sayın GülEpe. Teşekkia ederiz.
Giizey Gültepe'nin Jeodezik Asronomiyle ilğli yakınmasının muhaıabı kişiler

belinmeyin dedim; ama, muhaıabı özellikle benim. (Giilüşıneler). Bu bir başansızlrk
olarak değerlendiıilebiliı, bir denin amacını, konusunu iyice anlaamamışım demek-
ki. Faiaı biI şey, kendimi mazur göstermek için, bir şey söylemğn gerekir: Haftada
iki saal ıoplam 14 veya 16 hafta bunun zaten iki haflası ara sınavdır, geriye kalan

şeyin içerisinde küresel astıonominin aman şu da eksik kalmasın, bu da ekik kal-
masın diye bir çok şyleri sıra|amak durumundayız. Bir de aynca, eğer Cülay Hanım
gibi, folklör moraklısı ise kopukluk zaten kendiliğinden olacak, tabii ki, istediğimiz
kavram oluşmayacak. Te§ekİi.iİ ederim. Başka söz isteycn? Buyurun, lütfen isminizi
söylermisiniz?

Yılmaz ARAS (Cumhuriyeı Üniversiıesi Tokat Ziraat Fakülrcsi Öğretin
Görevlisi)- Şuna değinmek isüyorum, özellikle Kamu sektöründeki arkadaşlara; ge-

rck mühendislik eğitimindcn gelen aıkadaşlara gerek Teknikerlik Eğitiminden gelen
arkadaşlara; staj davası. şunu yapılmasın yani, bugün gel arkadaş amam, sen benim
yanımda staj yap, bcn bunu şimdidcn kabul ediyogım. Kırk glin sonıa gelipe defıeri-
ni al demesin. Yani, biraz önceki arkadaşlarımrz uygulamanın olmadığından
yakındılaı, biz de öyleydik. Fakaı isıenirse bir ıakım şeylcr sağlanıyor ve bu sujiyer-
lik sürcsi içcrisinde etbette ki, zaman müsait olunacak, yıldız gözlemi
yapılmıyacaktır veya laboratualdan alet alamıyacakır her öniimiize geıen aIkadaşı da
istediği vakit isrcdiği kadal zaman aleı ayırma söz konusu mümkün değildir.
Teşekkiır ederim.

PANEL YiJRiiITjCÜsÜ- Biz de teşkktıı ederiz.
fukadaki aıkadaşım; isminizi duyamaüm. Lütfen burada kendinizi ıanıırn.

Giifkan Öz (lstanbuı Teknik Üniversitesi ieodezi Fotogrametri Mühendisliği
Son Sınıf Öğencisi)- Biraz önce konuşmaları dinlerken Sayın Kaynak Beyin,
Mühendis tanımı yapark9n çok duygulandım. Fakat sonİadan Sayın Özen Beyin
açıklamalarında, üniversitelerimizde bulunan, yapılan baskılan duy4uktan §onİa
sanırım Kaynak Beyi de, böyle bir mohendis yetiştirme olanağının Türkiye
Üniversiıelerinoe olmadığını görmüşti.ir, sanırım.

Türkiye Üniversielerinde, değil bizim bölümümüzün eğiümi; tüm üniversite
eğitiminde, lisc eğitimi Seviyesindc. Değerli hocalanmız var muhakkak: aına, §unu
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görüyorum ben, ötsetim üyderi dersler€ geliyorlar, ellerinde belgeıeri, deİs notlan

sanki lise öğrencisine deıs anlaur gibi ahıaya yazryorlar ve dersi biıirip gidiyorlar.

Bunun nedeıini tabii ki, bu ayn bir konu o nedenle ben bunu geçiyorum.

Bir de şu dikkaıimi çetiyoç Saym Ergin Bey, dexsı€rde öğenciterin Tıırtçe biı,
mediğini, sorduklanmızın, sordukl4nmızı anlaıamadıklanndan bahseüi. sınav
kağıİannda göreınediklerinden büselti. Acaba, ötsenciler niye ezbeıci oluyor?

Sanırım, derslerde anlaı an konulan uygulamalı biı bölüm olduğumuz için ıeoride

kaİması anlaumı zorlaştınyor. Demin afkadaşımız ü bahseııii yııdrz gl,zlemesi yaP
madık, yapamaüm ben dedi. Acaba, öğrenci yıldız gözlemesi yapabilseidi, görebilse

idi imihanda, sınavda çıkuğı zaman onu anlaıabilir miydi, anlaıamaz mıydı? Burası

biraz di§ünülrnesi gerekif .

Şu var bir dq den konuıan anlaİılırken, eğitimcilerimizin yaptıklan en büyiik

hata şu; bize ders anlaurken şu imdhanü muhakkak çıkaı. Çok önemıi, iyi öğrenin

imtihanda çıkabilir. Acaba, biz sınavla mı biz meşgul oluyoruz yoksa ileriye. hayara

mı yedşüriliyoruz?' 
Bİr noka daha vac Biz im hariıa mühendislerinin eli, kolu, ayağ aletlerimizdir,

Aleüerimizi yercrince kullanarnıyouz; çünkü, yet€rli değil. Bunu ffilümlerimizin so-

runu olafak görmüyorum. {'niversiıelerin sorunu. Ancak, şu var ki, alctle araziye

çıkmaya hazıılandığımz zanıan özellikle ilk yıUaIda, birinci sınıfıa; hocalanmız alet

İşte Uu taOar pataİ, şu kadar; 15 milyon,20 milyon. Kırafsanız, edcrseniz tldetiriz,

modetiriz gibi zorlayıcı ve ıirkütücü yaklaşıyorlardı. Birinci sınıf öğrencisi,

üniversiEy; yeni girmiş bir öğencinin böyle bir şeyin karşısında atete nasıl bakar,

roıt<aı, yakraşamazdı; acaba, di§iiriir krraıız, tl,ctermiyiz? Ödcyebil miyliz?

niİde şu var efcndim: Sayın Koçak Hocamız bahscııi, araşurmaya yonelik

öğıenci gelmiyor diyor. Efen,İim, bcn mcslck Iisesindcn gclcn alkada§lfimızdan din-

lİim, Uİr olay var: Birinci Cercccnin nirengi tcsisi, yeraltı tesisini; biz son sınıfta

gördük, bize gclindi, bu b(iy,e Myls böyle yapılır, ıesis cdilir, dcndi gidildi, Liscdc,

İarita Kadasuo Meslek Lisesindc, hoca gclmiş bunu böyle antatmış, çocuklar
bugünkü konumuz Birinci dcrcce nirengi yeralıı ıesisi- Nasıl yapılabilir? Öğrcnciler

ç"şlıll li1.irl", öne sürmüş, çeşitli yollar şey yapmış, yanlış vcya doğru; sonra da

ogıenciler bulmuş dağa nasıl tcsis edildiği; ama, üniversiıcmizde bu yapılmıyor,

Y-ani, tır egiümci gelip de şlı nasıl olabilir? Nasıl yapabiliriz? Diye öğrencitere bul-

masını hiç duşünmeden, ken.İ noüanndan yazıyor, öğreüyor, görünüyor ve gidiyor,

Sonrı, aıada sİrada sını[lara gcldiklerinde, arasıra da yoklama yapınc4 öğenci de boş

olunca, öğrenciler suçlanıyoı. Öğrencilcrin haı,ası var, muhakkak var; çünkiı, bu hata

da ögrenİilerden değit ğğrencilerin ycıiştiritrrle tarzından. Bilmiyorum ben,

üniversielerde öğretim üy(:si ile oğrenci aİasındaki ilişkiter nasıt? Öğrenci ile

öğTetim görevtisi arasındaki ilişkiler çok sınırlayıcı; şöyle ki, şimdi kcsinlikle kafşı,

iİi orar,n da suçu yok, kabut ediyorum. Öğrcüm üyesi gelin görüşelim diyebilif,

yani her zdman İapımız açıl<diyebitiI ama, üniyersitelerimizde öyte bir şey vaı ki,

İıocaların kapılarında görüşıne saaıleri şu, şu, şu. Tamam uyulmuyordur, ben üry- '

mam dcr; ama, oğrcncidc birıepki yaraııyor, dsmck ki, bu saat,ler bizimle
görüşemerTı. GircrsJm ne cevaP atabilirim? Böyle, ünivcrsiıenin kendi sorunu olan

İonuİar da öğrcncilcri, öğrctim üyelerindcn uzaklaşıırıyor. Çok rcşekkür cdcrim
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(Alüq§aı)
PANEL YÜR(mjCÜSÜ_ Çok teşekkilr ederiz. Eveı, siz buyıııun.

Caner EDF- Tapu Kadastıo Ankara Böl8e Müdilrlüğü)- Efendim, ben hsa bir
konuyı deyineceğim, Orıak dil konusuna değineceğm.

Acaba, biz iiniversirclerle kamu aıa§ında niye bir onak dile sahip değiliz?
Şöyle bir örnek vereyim: Ben okuıda iken, çokil öğrcndim, piyasaya geldim Şakül
oldu. Tü dediler, keıw ölçmeleri dediler piyasaya geldim, Kamuya geldim, Tiil oldu.
Gödem öğİendim. Rasat oldu. Açıklıİ Açısı, Semt oldu

Efendim, neden biı oruk diümiz yok? Biz neden anlaşamıyoruz acaba? Bıına
bir çöziim gedrilebilir mi? Teşekkür ederim. (Alkışlar)

PANEL YÜR(fijcÜsÜ- niz teşıtıır ederız.
Tabü, eğiıim sorunu dediğimiz zaman çok geniş açıdan, çeşiıJi açılardan demek

gerckir; ama, biz burada sadece biıkaç açıdan bakabildik. Çok önemli biı sorun ıabii.
Eğiümcilerin dikkatine sunulur. Teşekkilı ederiz. Eveı, siz lüıfen.

Ulaş KAYA (lstanbul Teknik Üniversiıesi Öğencisi)- Üniversiıelerde ve
bölümumtıZdeki en önemli sorunu ben dile geıireceğim.

Üniversiıelerimizde ve bölümiimiizde şu sorun van Önemli olan ders geçmek
diye düşüniıliiyor. En büyük sorun bu. D€rsi öğrenmek değil bizim ısıeaigımız;
geİçek harita mühendislerini biz dersleıini öğTsnmiş I{arila Mühendisi istiyoruz.

Önemli olarak bir konuda şu vaı Jeoöezi ve İoogrametri mühendisliği fakülte
olmalı bence ve böli.imlere ayrılmaıı. Kamu ve Özel seklöre yanıt verecek
bölümterin öğrgncilcri yedşıirilİıeli bence. Bir de liselerden iyi öğrenci gelmiyor dc-
niliyoç Bundan dolayı Türke ve bonzeri dersler geıiriliyoı, bunlaİ iiniversitelerin so.
runu değil, bunlar üniversitelerden önceki öğrenim birimlerinin sorunu. Bunlar
gelişürilmeli, bunlar diizeldlmeli. Ders saaıterimiz aza!ğlmaıı ve gözleme dayalı Ğıs-
lere ağırlık verilmeli. En önemlisi bu. Madem alelimiz yok, bundan dolayr 

'iz 
video

ile bunlan öğrenmek zorundayız. Bir de söylemek istediğim şu vaİ: Biz
ıiniversiıelerde akademik özgıiIlük ve en önemlisi demokrasi istiyoruz. 1ıloşlar1

PANEL YÜRÜTÜcÜsÜ- Teşekkür ederiz. tzninizle yaınız bir tek
konuşmacıya daha söz hakkı tantyacağım, ondan sonr4 eveı siz buyurun. Ondan
sonra da konuşmacı arkadaşlaı buradaki göıiişmeIer daha soııraki, kendinden sonrati
kon§macının ortaya attığı konu ile ilgili kısa görüşlerini isliyeceğim.

Muzaffer MUTLU- Hoca[arımız, Sayın Hocalanmız hep öğencilerinden
yakmddaı. İyi eğitim verernedikleriııdeq acaba, iıocalanınzdan ö-ğeıİmek isıcdiğim
şy var. Kendilerini eğitme yönünde yani, pedagojik anlamda söylüyorum kuşkĞuz
çok değerli hocalanmız. Kendi konulannı biliyorlaı; ama pedagojü yaklaşım, an_
laum biçimi, Ğrsi vcriş şekli tizJrinde ne diişiınüyorıaİ? Ben bu konuda birşy an|at-
mak isüyorum.

Sayın meslekdaşmz Andaç Bey, Tasan Geomeri dersinden yalondılar. Bundan
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anıms:ırsınız, piyasada saülıy,)r "Sinir Küpıı" diye, sauldı bu, piyasaya çüu. Bunu
bir Macar Mimar Öğreıim Üyıısi, hocatara öğencilere, Tasan Gmmeıri dersini nasıl
daha.iyi anıahdiıirim amacıyla usarlamış. Bu gayreü 8österen hocalanmız var mı.
Bu eksikliği kendinde duyan.

Bir de, yabaııcı dil dersi o kadar yakıcı bir biçimde hissettiriyc ki, praıik hesap
makinalanmızın, prospeküslerini dahi anlayıp çözemiyoruz, onu ıam kapasiıe kulla-
naİnıyoruz. Bu konuda da gerekli özen gösıerilmiyor. Teşekkür ediyorum.

PANEL YÜRÜrtjCÜSÜ- Biz teşekkür ederiz Sayın Muüu.
Çok hzlıca konuşmacı atkadaşlaİdan kendilerinden sonra konuşn veya dinleyi-

cilerin sorulanna yanıİ olrnak iizerg gölriış rica ediprum.
Sayın Tevfik Ayan ckliyeceğiniz bir husus var mı? Lüıfen bir-iki dakika

içtrisinde özeüer misiniz?

hof. Dr. Tevfık AYAN (lTo- Efendim, ben hemen bcnden sonİa söz alan
Andaç Kaynak Beyin konuşmalannı biraz daha açarak sözüme başlamak istiyorum.
Ben kendi konuşmamda çok kısa olarak, yasanın öğencilerimizi geleceğin ütke kade-
rini olumlu yönde e&iliyecek yöneticileri olarak hazırlamaya elvermediği şektinde
hsaca bağlamıştım. Arkadaşımzın giizel bir uslupla, daha giizet aç*ladr; gelgelelim
sonuçıa bize mühendisliğin niıeliklerini saydıktan sonra, bize böyle mühendisler
yeıişıirin diye sözlerine bağladı. Yalnız böyle bir isteğin sadece öğretim kadro-
lanndan bcklenmesi bcnce birtz hakszlık olur. Yüksek Öğedm bir bütündür. oku-
luyla, öğrencisiyle, laboratuvarlanyla, hocasıyla içinde yaşadığı büyilk şehiriyle ve
bütün yüksek öğrenimi düzcnteycn yasaları ile ülkedeki geçerli tüm yasaıanyıa,
yöneıim biçimi ile ülkede uygulanan demokrasi ile yakından ilgilidir; ancak, bu
koşullaı daha doğrusu kısa oluak söyliyecek olursak, ortam uygun olursa böyle
mühendislcr yetişt. Sonra öğreüm malzemesi insan olan bir mekanizmadır. Bu niıe-
likleri vereıtğimiz aıkada§lanrrıızrn da, adayların da bu nirclikleri almaya hazır olma-
lan lazım. onlann, kendi beninı saydığım sorunları vardır. Bir öğIencinin ekonomik
maliyeti, kendisi öğrenci olmayanlann öğrenci çocuklaıı vardır. Onlar, Önlann so-
runlannı, ekonomik sorunlarıııı çok yakından biliylorlar, hepimiz biliyoruz. Biz
öğTencilerimizin cumaİtesi-Pa:,zr günlcri ıeodotit srttannda harçlıklannı kazanmak
için çalıştıklannı da biliyoruz. I}u öğrenciyi siz konservauıvara gitmiyorsunuz, tiyat-
roya gitmiyorsunuz dcyip de suçluyacak durumda değiliz. Kaldı ki, bizim de bu top-
lumun bir Parçası olduğumuz unuı,ulmamaıı, bizim de bu alanlarda kuşkusuz eksik-
liklerimiz var. Bunları söylenıekten de kaçınmıyoruz. Sonra, hemen genç arka-
daşlanmın sözterindeki baz ı nı)tıaİ aldım; bunlann ıümunde arkadaşlaİımız hak[ı.

A'sından Z'sine kadar, bizim şahsımıza yöneldlen eleşürilerde de kendilcri haklıi
eğer, bu eleşıiri varsa kuşkusıız bir hakhlık payı vardır. Bunlan kabul et nemek
doğru değit, derslerin ıanışmalı yapılmadığı, ıahtaya yazıIıp gidildiği vesaıre; ama,
genel sorunlardır; ama, özel s,ırunlaıdır; ama, buıada söylendiyse bir defa hepsi
doğrudur. Ben buraya çıkarak bulan diIe geüen aİkada§laİa teşekkiiİ ediyorum.

PANEL YÜRÜrÜCÜsÜ- Teşekkür ederiz Sayın Kaynak.
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Andaç KAYNAK (Özel Sektör)- Ben, özellikle söylediklerimin bu kadar
yankılanmasuıdan gerçekten biiyük guruİ duydum. Ben hepinize teşekktıİ ediyorum.
Ayhan Bey kauhrsa eşekkü ediyorum. Genç arkadaşlara da teşekkii( ediyorum . ora-
da bir ışık gördürni Gülay Gölıepe, alnından öpüyor, teşekkür ediyorum. lyi
mühendis oıacaksın kızım.

Hemen ilave edcceğim bir şey vaİ: Demin söyıerken unuııum, bu rakaİda
satuğrmız iki şey var. Bu rakarda diyorum, bu mesıekte. Rakam vc çizgi. Rakam ve

çizgisi iyi olrnayana ben mühendis demek istemiyorum. Hasbelkadeı bir dönem ka-
dastro hocalık yaplım. Not puanım 80 ve 20'li düzene veriyordum. Bunun üzerinde
ısrarla vurgulamak isaiyorum. Şu de§ biiyle okunsun, bu den böyle okunsun demek
isıerniyorum. Ben 30 yıl önceki öğrenimimdeki hukuktan bahse[im, kaırografyadan
bahsetüm. Bir kanografya dersinde benimle beraber olan artadaşlanm gayet iyi bi-
lirler, bir yıl boyunca ağırlığı çizime vermişıik. Böyfe ders almak isıemiyorum.
Hocalarıma kaıılıyorum, hocalanm elbeue yot gösericidiı, öğreıicidt, eğiücidir. Ar-
kadaşlarımdan bekliyorum, kendi kendilerini eğitınekten, kendi kendilerini
yeıişdİmedğ büyiik çaba saıferinler diyorum. Hepinize saygılar ,sevgiler, başıııılar
diliyorum.

PANEL YÜRÜTÜCÜsÜ- Teşekkür ediyoruz. Sayln Koçak ektiyeceğiniz bir
husus var mı?

Doç. Dr. Erdal KoÇAK 6TÜ)- Teşekkiİler, ben saptamalarımı yaparken,
üniversiıeye giren öğrencilerin nitclikleri konusundaki gör0şlerimi bir hafif görm]e

biçiminde algılanmış olabilir. Bunu kastetmedim, belirımek isüyorum. Kuşkusuz
Ulaş Kaya aIkadaşımızın da belinıiği gibi bu bif orıaöğreıim sorunu, sapamamız,
gclen öğrcnci arkadaşlarımızın bilgi düzeyi nedir? Maalesef ıabii, bunu göniil arzu
cder ki, orıa öğretimde bunlııı gerçekıen tamamlanabilsin; ama, ülkenin imkanlan şu
anda buna herhalde blvermiyor; işte, orta öğTetimdeki çeşiıli eıienler, öğrenci arka-
d§laflmızın arzu edilen lise düzeyine hazırlanmasına imkan veremiyor olabilir. Bu
bakımdan iiniversiıelcre düşen görev vafdır, diyordum. Belk-i konuşmamda bunu çok
fazla ayrınııh söyliycmedim. Bu nokşanı gidermek zorundadır tiniversircler. Eğer iyi
eleman yeı.işürmek istiyorlaısa, iyi meslek adamı yeıiştirmek isıiyorlarsa, bu nok-
sanını muüaka ıelafi cımek zorundadır. Bu da nasıl olur? Öğrenci arkada§tanmva
ders programları içerisinde bu noksanlannı giderici tedbirler almak sureüyle, gere-
kiyorsa yeni dersler eklemek suretiyle biz gidermek zorundayız, görev bize dii§üyor
diye belirıınek isemiştim.

lkinci bir noku da; yabancı dil konusu, ünivefsiıe ı8 yaşına gelmiş bir genç
insana yabancı diı öğİeEnekıe çok zorluk çeker; ancak, öFeümini yabancı dille
yapıyorsa eğer bu şarıs var; ama, yabancı dille yapılmayan bir üniversiıede öğeıimin
yabancı dilte yapllmadığı bir üniversiaedc, Eğrenci aİkadaşlarımıza yabancı dil
öğretmek mümkün dcğil. Bunun yeri ofla öğreıimdil. Gönlümüzi.in istediği büİün
orıa öğretim kurumlarında yabancı dil mutlaka öğredlmeıi, ayırım yapılmaksızın,
orıa öğrctimdc, anadolu lisesi, şu, bu falan biçiminde değil, büıün öğrcıim kurum-
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Iannda yabancı dilin gerçekten öğrenilebiıecek dineyde yapılmasını ıırzu etmekteyiz.
Ancak, üniversite öğretimi srısında da bunlara yeterli ağırlık veriımeli ve bütün 4
yıı boyunca ğğrctimin ingilirce eğiıiminin siırditriilmesinden y:nayım ve hakikaıen
mezun eıtiğimiz bir genç ajkadaşın bugün dış dünya ile ilgisini kurabilmek
bakımından bıı çok çok önemi. Muılaka yahancı dilin bilinme§i lazım. Avnıpa Top
luluğuna girme özlemi içerisiııde olduğumuz bugünlerde yabancr dil bilmeyen bir
mühendisin. bu Avrupa ülkelerinde konıatt kurabilrnesi, mesıeğini icra edebilmesi
dqüntilemez. Artı, Avıupa Topluluğu içerisinde yer alabilmemiz yalnu bir yabancı
dil meselesini bilınek değil, bugitn Avrupa Mühendisliği diye gilndeme gelen bütiln
Avrupa Üık€lerinde çalışmayı hedefleycn ofıak nitelikleri bulunan bir mühendisin
yetişıirilrnesinde, programıanmız iPrisinde düşiınmek zorundayrz. Avrupa Üıkeleri
bugün bu konu üzerinde fikir yiaüunektğıer. 7 yıllık bir öğenim içerisinde bir
bıümünü teorik çalışmalara, bir b{ilümünü de uygulamalaı çalışmalaıa ayırmak
sufetiyle her ütkenin, herhangi bir biriminde çaıışabilecek bir müh€ndis üpini yaİat-

ma çabası içindeler. Bizler de muılaka eğitim pmğamlanmızda bunu hedeflemek zo-
nındayız diye di§iınmekıeyim. Genç aıtadaşhnmza uyanlan için de aynca teşekkiir
ediyor. saygüaı sunuyorum. (Alkışlar)

PANEL YIJRtJTTJCÜSÜ- Teşekkiır ederiz.
Sayın Erkan, sıra sizde ekliyeceğiniz bir husus var mı?

Prof. Hüseyin ERKAN (s.Ü.» Efendirn, aslında zamanınızı almak istemiyoİ-
dum da, Sayın Başkanın uyansı ve isıeği üzerinğ pedagoji konusunu dile getiımeyi
düşündüm, istedim.

Aslında üniversitelerin büyük bir §orunu, orta öğTetim için öğreı,men
yetiştiriyor, Milli Eğiüm Bakanlığı; gerçekten daha iyi örgütıenmiş, düzenlenmiş.
Pedagojiye ilişkin öğTetme yöntemlcrine, afaçlanna ve disiplinine ilişkin biçok bil-
gileri; yeıiştirdiği öğretmenlere akıanyor, adaylara aktanyor. Üniversiıeye aldığımız
elenianlarda biz eğiüm, yönıem, araç vesairesine ilişkin hiç bir şey aramıyoruz ve

biz ne öğendikse, nasıl öğreuneyi biliyorsak; yanımza aldığımız aİkadaş tizerinde
de, öyt€ sanıyorum. Bazan belki şu konulaıü kcndini gelişti4 falan, dediğim oluycr
arkadaşlanına: ama. öyle sanıyorum ki, zaten bir zorunlulü da yok. Genel olarak'bu
meselelere hiç yaklaşmıyoruz. Arkadaşımrn dile geıirmesinden memnun oldum.
Üniversitenin büyiik bir sorunu bu, bilemiyorum nasıl düzeltiİiz ama, buna yak-
laşmamız lazım. Elimizdeki hamur bu, ıamam noksanlıklar vaı, bunlan ıamamla-
maya çalışalım yada yeni ıeknolojiyi falan. fılan; yeni araçlan kullanalım ; ama,

bir de öğr€ğne yönemini de bilelim, bilmek zorundayız. Bunun üzerinde de hiç fıkir
geliştirmedik, umaıım uyancı olur, bundan sonraki kuşaklar için, bizler için, belki
biraz daha yararıı ötsetim yapma yoılannı aİaşı.ıİma uyansı geürir bu. Teşckkıir ede-

rim.
PANEL Y{rRLİnjcÜSÜ- Teşer<kür ederiz Sayın Eıtan. Saym Ergin sizin ek-

ıeyeceğiniz hususlar.

Doç. M. Nuri ERGİN (s.Ü.» Teşekkiır edejim.
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Kuşkusuz ekliyeceğim, açıklamak istediğim şeyler çoki fakat, biraz konuşrcak
olursam yine, başlaısın beni ıırtıklaınaya. 'Fazla vakit alıyorsun" diye.

Öıre ben mesleğmizin ismi iizerinde parmak basmak istiyorum.
Bu kmuda benim bildirimim, ikinci kısmı bu konuda idi, vakit yokluğ,u nedg

niyle hiç değinmeden bitirdim. Arkad§tar biraz ewel bir, aıkadaşımız da iiniversirc
ile uygulama arasındaki ıerminoloji faıklılığından söz eıti. Caner Arkadaşunız olsa
gerek, yanlrş kaydeİnedi isem. Arkadaşlaı, Tiırkiye'de maalesef ıerminoloji kar-
maşıklığı,mevcuttur. Bunu bizim mesleğimizde de hissetmemiz mümkün değildiı,
bir defa mesleğimizin adından başladı. Haliıa Mühendisliği, Harita Kadastfo
Mühendisliği derken, jeodezi fotograınetıi mühendisliği oldu. Deminki, arzumu bu-
rada tekrarlryacağım; eğer, bildirilerimiz değişmeden olduğu gibi yayınlanır ise bu
konudaki dt§üncelerimi orada da görmek mümkündiir. Özet olarak soyliyeyim, biz
bir taıafun arapç4 farşa keümeleri kendi dilimizden temizlemeye çalışııten, diğer
taraftan Batı'nın deyimlerini alma hevesini hala üzerimizden aıamaük. Poligonasyon
Tirioangulasyon, bilmem Pirezisyon, eveı bunun doğruluk varken niye hassasiyeıi
aıl.ık da Pirezisyonu aldık. Mademki yabancı kelimeyi istemiyor idik; hassasiyeıi
aııık, doğruluk dedik. Niye doğruluğu kullanmıyoruz da, piezisyonu kullaruyoruz.
İşte bu hevesaen kuftulmaüğunız siİece bu terminoloji karmaşıklığı devam eder. EIi-
mizden geldiği kadar, kendi kannca kadannca, bizlerinde uygulamadan eğitim
öğredme geçmiş olmamızın da vermiş olduğu avantajdan yaıarlanarak, biz kendi
öğrencilerimize elimizden geldiği kadaı uygulamadaki deyirnleri kullanmaya ve kul-
landırmaya çalışıyoruz Ve dilerim ki, diğer meslek arkadaşlanmız da bu korıuya elle-
rinden geldikleri kadaı gayret ederler ve bu sahnca orıadan lralkar.

Mesleğimizin ismine gelince, ben bir fotogrametriği mühendisliği ütrinin ve-
rilebileceği kadar bizde foaogrameııi eğiıim ve öFetiminin yapıIdığı kanısında
değilim. Neden bir fologrametıi mühendisliği söz konusu oluyar da, dengeleme
mühendisıiği söz konusu olmuyor. Bizim öğrencilerimiz, dengelemeyi ne kadar,
hangi düzeyde görüyor iseler, fotogİametriği de o düzeyde göriiyorlar. Zamanında
neden haritanın peşine kadasro kelimesi eklendi. Bunu o zamanrn, o ç€weye yakln
olanlar çok iyi bilirler. Bunun bir anlamı ve esprisi vardı, aradan 40 sene geçmiş ol-
masına rağ,men henüz ıamamen kaybolmuş sayılmasa da bb Kadasuo kelimesinden
de feragaa edebiliriz; am4 Hariıa Mühendisliği deyirnini mutlaka kullaıımamız gere-
kir. Hariıanın peşiııe ne Foıogrametri kaıma ihtiyacımız vardır, ne kadastroyu kaüna
ihıiyacımız vaİdır. Evet bu biliyorsunuz Foogrametri bir ölçü yöntemidir. sadece
hariıa ilreıimi lçin kullanılmıyor ki bunu. Tıp bile aldı fotogrametriyi, bülün teknik
meslek branşları fotogrametriyi uyguluyor. Bu sebepıen dolayı, harita ile
birleştiıilmesinin anlamı yok.

Özet]e, bu konu ele alınmalı ve mesleğimizin gerçek isıni belinilmelidir.
Ölçme Muhendisi deyin, Harita Mühendisi deyin; ama,her biri dersi ayn bir
mühendislik branşı olarak görmemiz mümkün degildir. Harihnın peşine kağn§ ol-
mak için evel" genç arkadaşlanmua gerçekten ıeşekkiir ederiz. Çoğumuz bundan 30
sene önce ğğitim ve öğreıimle yetişmiş kişileriz ve çocugumuzda esasen yani, ben
kendi çevrem için söylüyorum. Başlangıçtan itibaren akademü kariyere iüisap
emiş kişiler degildir. pedagojik formasyonumuz eksik olabilir; fakaı kendi an-
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layışımıza göre en iyi şekilde yardımcı olabilecek şekilde dersleri anlaımaya
ça!şıyoruz. Deniyoıti; Nedğn bize fırsat verilemiyor? Aıkadaşlar, 1980 öncesi bizim
hafalık d€rs sayımız, meslek derleri sayıs 30'du YÖK'den sonra bunu 26'ya indir-
mek zorunda. Yan dersler geldi, beden eğitimi geıdi, müzik geldi. Bunlann; ben
şhsen bu yaşan sonrası için gereğine kani değilim, jimnastik haİiç. Beden eğiümi
öğrenci evde kendisi de yapaİ ama, müzik kondu, biİ sürei rtıİkçe kondu,20
yaşından sonra 25 yaşından sonra o Türkçe dersi sadece ziyandır, kayıptır o öğTenci
için ve niıekim hiç bir şey ögrcnemiyorlaı. Biı dilekçyi yazmattan açizler. demin
söyledigim gibi; benim söziime lüden genç kuşak aıkadaşlanm yanlış anlamasınlaf,
onıaİı b€n hafif görmüyorum; fakat. Türkçc gksik oldugu için yabancı dil
öğİenmiyor, bu mümkün değildir ana dilini bilmeyen yabancı dili öğenemez, ana
dilinin gramerini bilmeyen, yabancı dilin gramerini öğTenemez bu açü biı şeydir.
yalnız eğiıim öğretimdeki yani, bizdeki eksiklikten kaynaklanmıyor bu. Neden
yiiksek öğeüme hazırlık sınıfı ile başlamıyor? Bunun eksikliğinizi biz de hissediyo-
ruz öğrenciye bir seminer konusu veriyoruz, vermek için kıwanıp duruyoruz; hangi
konuyu verelim? Öğrenci çünkü,yabancı kaynaklardan yaraılanabilecek durumda
değilki, arkadaşımz itiraf etü. Basiı hesap makinelerinin kullanış ıalimaınamesini
bile okuyup anlaunakıan bile aciz a*ad§lanmz. Bu orıam içerisinde biz na§l daha
ilerisini düşünürüz de öğ-renciye biraz daha ilerisi için yükleniriz, Ne oluyor? Kabu-
gumuza çekiııyoruz. ne bilirsek onu ıaktir etıiriyoruz, yazünyoruz. - Alkadaş sen

bunu öğren, bundan sonrakini aİtlk praıik hayattan öğaen. Demek mecburiyetinde
kalıyoruz. Yoksa bunun eksikliğini hisseuniyor değitiz. biz d€ is@riz öğenciye önce
bir bağ vereıim, bir konu verelim; öğrenci hazırlansın, gelsin sınıfıa ıaİuşrlsın,
sınfta çözümü kendileri bulsun. Nerde bu zaman? ondön hafta dediğiniz nedk? 14

hafanın 3 hafıası yl içi sınallan ile geçti, kaldı 9 hafıa bir iki hafta ba}rama seyrana
gcliyor, neyi ne zaman ötseteceğimizi şşınyoruz Kendinizi bizim yerimize koyun
ona göre şey yapın. Şu halde bir diger sıkıntımız da YÖK'ün öğetim kurum|an için
getirmiş olduğu örğüıleme sisEmidir. Tabiri mazur göriin, isErse yayınlansın. Bu
derebcyciliği sisıem kalkmadıkça eğidrn öğredm kurumlannın gelişmesine imkan
yoktur. Bütün yeıkiyi ıek kişide toplamak, gelen madü imkanlan da bu tek kişinin
böıümüne. ıaksimine bırakmış olmak ve de onun alundaki hangi sınıfolursa olsun
söz hakkının olİnamast, bir bir zulümdiıf. Bu bir zuliiırndür. Birtek ömek vereyim:
Bi arkadaşımu yıl içi sınavlannın ders saaılerine rasılamamasını rica eden bir di-
lekçe yazıyor, Dekanlığa. Dekanlıkbn dikkaı çelcne cezııı demiyor; sadece, önemle
dikkaıinizi çekeriın. diyor. Yapılan şye uymanu bakmından. Bu kişi benim. Rica
ettim ve dedim ki, -biıinci sınavlan da yapğk- vakit yokluğu nedeniyle ama, ikinc!
üçüncu sınav|an hiç olmazsa d€rs saaıleri üşına alın, dersıe vermem gereken şeyi
verme imkanını kaybediyorum. Bana yazılı cevap geldi. Dedi kil yapılan şeylere uy-
manz koıııJsunda ıiüz davranmanız bahmmdan şy, öırmle dikkaıinizi çekerim. Bu
bir dikkat çekme cezasıdır. Bunun üzerine ben hiç başka bir şey söylemedim ve o

şkitde devam edip gidiyor. Böyle biı sistemde eğiıim-öğıeıimden siz ne beklersiniz?
Teşekkür ederim. (Alİ§lar)

PANEL YÜRÜTÜCÜSÜ- Slz teşekkür ederiz Sayın Ergin. Evet, son
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konuşmacı Sayın Haldun Özen. Buyurun Hatdun Bey.

Dr. Haldun ÖZEN- Teşekkür edoim. Nuri Ergin'in son cilrnlelerini dinlerden
birden anımsadım. Ben de öğrenciyim, Nuri Ergin bu masada bulunanlann içinde be-
nim hocam oldu, Yıldız'da okuıken; doğrusu çok ütiz, hiç biı yanlışı ve noksanlığ
affeımeyen, ama, doğu{iıriıst yapana da hakkıru veıen bir hoca idi. Hakkındaki son
st zıeri duymak doğrusu b€ni iızündiye yönelui. Sayın hocama böyte bİ şeye layü
olmaöğını burada sizin hıı"uıunuzda söylemek istiyorum. (Atkışt[)

Aynca da bazı konıı ırda hiç görüş birliği içinde olmayız. o koşullar içinde
8ayet uygar bh onamda ilişkilerimizin siiİdiığğnü de siryıemeıiyim.

Bir arkadaşım biİ soru yönelı.iyor. Yaztlı olarak zahmet etü, geı.irdi.
Mesleğmizin adı konusunda ııe düşiinüyorsunuz? diye soruyor. Konuşmamda, gele-
cek gi.ınlere braı ıamız konusunda bir söz söylemişüm. Şu anda somut bir önerim
olmadığını Sayın Nail Güler'e ve sizp tİeliıııek isıiyorum; çünld, böyle biı konu
aynntılr ıaruşılması gereken biİ konu, sadece keıimc, sözcıik değil, içriğ konusun-
dan ü fartlı göri§ler olduğu ortaya çıkıyor. Nuri Beyin söyledikleri var, diğer arka-
daşIann söyledikleri var. Sanıyorum onun daha ileriki zamantarda ve aynntılı bir
çerçevede lanışılması gerekli; çünkil, ü;iversiıelefdğki bölümlerin adlanndan,
odaman adma kadaİ gen§ bir çeıçevede umşılması gerekli; çünkü, iiniversitelerdeki
Mltimlerin adlarından, faİktı görüşlerin oİtaya atılarak, bunların belki bü yeıde
birteştirilmesi uygun olur. Somut bir önerim olsa idi memnuniyelle söyterdim. O da
yok. Teşekkıir ederim.

.. Şimdi biı iki noktaya kısaca değineyim, uzadı. Ülkede demol«asi gerekiyor.
Ulkede demokatik bir ortamın oluşması için hepimizin her kademede kaıkısını koy-
ması gerckiyor. Bu tiiİ öneriler yapmak isıiyorum. lkincisi, iıniversi@Ieıdğ akademik
özgtiİliik gerekiyor. Akademik özgürıük derken, bir noktarun alunı hep çiziyorum.
Bunu da ta, l933'lerden gelen bir yabancı uzmanın raporuna bağlanu yaparak, yap-
mak isüyorum.

"Akademik öZgıiİliik" dendiği zaİnan o uzman da, ben de hem öğrencinin, hem
ötseıjm üyosinin özgiıİlüğünü anlıyoruz. Ben buna çok değer veriyorum. Öğrencinin
akademik özgürlüğü nediı? Öğrencinin akademik özgiırlüğu, alacağı dersleri
seçebilmesidir. Ders aıacağı öğetim.üy€sini seçebilmesidir. Üniversite içinde yarar-
lanacağı kaynaklan seçebilmesidir. Üniversiıe içinde nasıl davranacağının, nasıl et-
kinliklere kaulacağını seçebilrnesida, bunlaı da özgüı olmasıür. Doğal olarak buna
bağlantılı biçimde bir başka konu devreye geliyori o da. Öğredmde pedagojik yak-
Iaşımdır. Sayın arkadaşırnzın vurguladığ gibi ve diğer arkadaştanmz da ıabi haklr
olamk kaulüIar.

Öğretimimizde yalnrz bizim mesleğimizde değil, genel olaİak üniversite
öğeıirninin çok büyük biı kesiminde pedagojik yaklaşm yoktur. Çünkü, bunun ne
olduğunu bilmeyiz. Bunu netleşdrmemiz gerekiyor sorunu çözebilmemiz için.
Çünkü, hocalanmız nasıl gösıerdiyse biz onlaıdan ne kadar algılaöysak, pedagojik
yaklaşımımız odur veya kendimizi ne kadaı yetişıirebilüysek, pedagojik yak_
laşunımız odur. Bğyle bir, bu yönlemde bir üniversiıe öğTeümi sağlanamaz. Ezbercı
lik konusu; dersleri bizim sınıfta anlatnamız, öğencilerimizin deferc yazmasr son-
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ra, "Aman bu soruyu soranm ha.' dememiz ve onlann öncelikle çalışılması, hep
bunlar birbirine bağh. Ülkcdle demokıasi, universitede akademik özgiirlük ve

çalışmalanmvda pedagojik yaHaşım. Teşkkiir edsrim. (Aıkışlaİ)

PANEL YÜRtinJCÜSÜ- Sayın Özınb ıeşe*ktır ediyoruz.
Efcndim, bugünkü panelimizde de sonuca ulaşuk. Bana göre; burda orıaya

çıkan sonuç: Hocalar denli, öğİenci ükada§lanmız derıli, genç kuşak derdi; eıbet bu
sorunlar giderek çöziltecek. Soru1lar zatİn biİmez. ğn azından sorunlar rcrgilendi
bazı çözüm öncriIeri onaya çılıı. Sanıyorum sonuç bildirgesini hazırlayan artadaşlar
buradaki panelde alu çizilen sorunlan ve önerileri dile getiıecekler.

Efcndim, isemiyerek paneli kapauyorum. lyi günler diliyorum. (Alkışlaı)
Tcşckkiir ederim.
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